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Diari Oficial 

del 

Consell General 

Núm. 14/2013 - 37 pàgines 

Sessió ordinària del dia 7 de novembre del 2013 

 

El dia 7 de novembre del 2013, dijous, es reuneix a la 

Casa de la Vall, (nou hemicicle), el M. I. Consell 

General, en sessió ordinària convocada d'acord amb 

allò que estableix el Reglament de l'Assemblea i amb 

l'ordre del dia que figura en el Butlletí del Consell 

General núm. 55/2013, que és el següent: 

Punt Únic: Preguntes al Govern amb resposta 

oral, (segons llistat annex). 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  

M. I. Srs. Vicenç Mateu Zamora i Mònica Bonell 

Tuset, Síndic General i Subsíndica General, 

respectivament, s'ha procedit a comprovar la 

presència dels membres, que ha quedat registrada 

d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sra. Olga Adellach Coma 

M. I. Sr. Miquel Aleix Areny 

M. I. Sr. Pere Altimir Pintat 

M. I. Sr. Daniel Armengol Bosch 

M. I. Sr. Josep Anton Bardina Pau 

M. I. Sr. Ladislau Baró Solà 

M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany 

M. I. Sra. Roser Bastida Areny 

M. I. Sra. Mònica Bonell Tuset 

M. I. Sra. Sílvia Eloïsa Bonet Perot 

M. I. Sra. Sílvia Calvó Armengol 

M. I. Sr. Carles Enseñat Reig 

M. I. Sra. Sofia Garrallà Tomàs 

M. I. Sra. Olga Gelabert Fàbrega 

M. I. Sra. Rosa Gili Casals 

M. I. Sra. Mariona González Reolit 

M. I. Sra. Celine Mandicó Garcia 

M. I. Sra. Meritxell Mateu Pi 

M. I. Sr. Vicenç Mateu Zamora 

M. I. Sr. Xavier Montané Atero 

M. I. Sr. Pere Obiols Mogio 

M. I. Sra. Patrícia Riberaygua Marme 

M. I. Sr. David Rios Rius 

M. I. Sra. Sílvia Riva González 

M. I. Sr. Martí Salvans Abetlla 

M. I. Sr. Aleix Varela González 

M. I. Sra. Meritxell Verdú Marquilló 

També hi és present el M. I. Sr. Antoni Martí Petit, 

Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. Jordi Cinca 

Mateos, Ministre de Finances i Funció Pública; Jordi 

Alcobé Font, Ministre d’Economia i Territori; Xavier 

Espot Zamora, Ministre de Justícia i Interior; Cristina 

Rodríguez Galan, Ministra de Salut i Benestar; Roser 

Suñé Pascuet, Ministra d’Educació i Joventut; Francesc 

Camp Torres, Ministre de Turisme i Medi Ambient i 

Antoni Riberaygua Sasplugas, Ministre de Presidència. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Josep Hinojosa 

Besolí, secretari general del Consell General. 

(El M. I. Sr. Carles Enseñat Reig, secretari de la 

Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 16.03h) 

 

 

P R O J E C T E  
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Us informo que s’ha presentat una pregunta amb 

caràcter urgent. Una pregunta que va ser admesa a 

tràmit ahir per la Sindicatura i que figura en el 

primer lloc del llistat. 

Procedirem, doncs, a aquesta primera pregunta. 

1. Pregunta amb declaració d’urgència al 

Govern presentada pel M. I. Sr. Jaume 

Bartumeu Cassany, president del Grup 

Parlamentari Mixt, per escrit de data 4 de 

novembre del 2013, relativa a la hipotètica 

possibilitat que es plantegi demanar l’opinió 

de l’Estat del Vaticà sobre eventuals 

iniciatives legislatives de la competència del 

Consell General. 

Fou registrada amb el número 888 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 58/2013, del 6 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Jaume Bartumeu Cassany. 

El Sr. Jaume Bartumeu: 

És que en els darrers dies s’han pogut escoltar i llegir 

diversos comentaris que assenyalaven que el grup 

parlamentari que dóna suport al Govern l’havia 

instat a demanar a l’Estat del Vaticà informació 

sobre les possibles conseqüències que podria tenir 

una determinada iniciativa legislativa en l’estructura 

institucional de l’Estat andorrà. 

Malgrat la incredulitat amb la qual vaig acollir, la 

setmana passada, aquells comentaris, en el moment 

de formular la pregunta i encara avui he de 

constatar, que vuit dies després no s’ha pogut 

escoltar ni tampoc llegir el més mínim desmentiment 

d’aquella atípica iniciativa, si va existir, d’un grup 

parlamentari. 

Pel contrari el silenci del Govern tan procliu, quan li 

convé, a declaracions, rodes de premsa i filtracions 

interessades, ens fa témer que, efectivament, el cap 

de Govern, plegant-se a l’ambigüitat del seu grup 

parlamentari, estigui, o estigués a punt, de fer un mal 

servei a la Constitució. 

De confirmar-se, aquest atípic i inadmissible 

funcionament comportaria també un perjudici 

institucional tant pel Consell General, que quedaria 

ridiculitzat i menystingut, com pel Govern, que 

esdevindria una mena de nunci de les ambigüitats 

del seu grup parlamentari. 

I per això preguntem al Govern si ha decidit adreçar-

se a l’Estat del Vaticà per demanar-li l’opinió sobre 

qüestions vinculades a la potestat legislativa que 

l’article 50 de la Constitució atribueix al Consell 

General? 

Aquesta és la pregunta. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Respon pel Govern el Sr. cap de Govern, Sr. Antoni 

Martí. 

El Sr. cap de Govern:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Per a la tranquil·litat del Sr. Bartumeu, i jo diria 

també que per a la tranquil·litat de tots els consellers 

aquí presents, el Govern no està posant en qüestió, 

de cap de les maneres, l’esquema institucional de 

l’Estat andorrà, ni pretenem que l’opinió del Vaticà, 

Sr. Bartumeu, sobre certs temes, pesi més,  

-faltaria més-, que l’opinió sobirana del Consell 

General. Ni pretenem passar per sobre, -faltaria més-

, del copríncep episcopal. Ni volem qüestionar 

l’estructura institucional del Principat d’Andorra 

perquè creiem que és bona, que ha aportat molt a la 

nostra societat i que encara té un llarg recorregut al 

seu davant. 

Si em permet..., si em permet abans d’anar al fons de 

la qüestió, simplement dir-li, que nosaltres som els 

que pensem que aquesta estructura institucional és 

vàlida, vigent i també vigent en un futur, no com 

vostè, si em permet que, -i cito textualment-: “El 

sistema polític instaurat en la Constitució de l’any 1993 

s’està esgotant”. 

Aleshores, per contestar-li, les informacions que 

diuen que el Govern demanarà al Vaticà l’opinió 

sobre regular el matrimoni homosexual o que fins i 

tot insinuen que demanarien permís per regular 

aquestes matèries, són falses! 

El Govern no ha decidit fer-ho, ni ho farà, i potser 

sí..., i potser sí, això ho admeto, admeto la crítica. 

Hauríem d’haver sortit a desmentir-ho, però en 

qualsevol cas ho faig jo avui aquí davant d’aquesta 

Cambra, perquè el Govern comparteix i defensa 

l’estructura institucional recollida en la Constitució, 

i comparteix i defensa també, com no podia ser 

d’altra manera, l’article 50 de la mateixa, que dóna 

al Consell General la potestat de legislar, d’aprovar 

els pressupostos de l’Estat i d’impulsar i de controlar 

l’acció política del Govern tal i com vostè està fent 

avui aquí, Sr. Bartumeu. 
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Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel torn de rèplica, Sr. Bartumeu. 

El Sr. Jaume Bartumeu: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Miri doncs, efectivament Sr. cap de Govern, si el 

Govern hagués fet el que vostè ara m’acaba de 

reconèixer que era fer el més mínim desmentit i dir 

que no, doncs, els consellers generals i les conselleres 

generals s’haurien estalviat d’haver d’escoltar la 

meva pregunta, i tots plegats, perquè era preocupant 

no solament que algú hagués tingut aquesta idea 

absolutament estranya, sinó que a més a més, el 

Govern no va desbocar en aquesta qüestió. 

A partir d’aquí, com que la meva pregunta anava per 

això... però és clar, si he de replicar, li replico. Jo he 

dit el que vostè ha citat i d’altres coses, i ho vaig dir 

al Debat d’Orientació Política del Govern i vostè 

aquell dia també va obrir la porta a consultes com les 

que ara estem parlant, sinó ens podem remetre al 

Diari de sessions, però això, abans que el Sr. síndic 

em cridi a l’ordre, ja sé que no forma part de la meva 

pregunta, però com que feia part de la seva resposta, 

doncs jo li replico. 

Si el Govern comparteix i defensa l’esperit i la lletra 

de la Constitució... miri, no solament me n’alegro 

sinó que benvinguts al club. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

No hi ha intervenció... 

Alguna repregunta... 

Bé, si no hi ha repreguntes, passem a la segona de les 

preguntes presentades. 

2. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Sílvia Eloïsa 

Bonet Perot, consellera general del Grup 

Parlamentari Mixt, per escrit de data 28 

d’octubre del 2013, relativa a la decisió del 

Ministeri de Salut i Benestar d’eliminar 

l’atenció psicològica a les dones víctimes de 

violència de gènere. 

Fou registrada amb el número 856 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 55/2013, del 28 d’octubre. 

Exposa la pregunta la Sra. Sílvia Eloïsa Bonet Perot. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Gràcies Sr. síndic. 

Fa poques setmanes la premsa va informar sobre la 

intenció del Ministeri de Salut i Benestar d’eliminar 

l’atenció psicològica a les dones víctimes de violència 

de gènere. La justificació que va donar l’assessor 

tècnic del Departament de Benestar, el Sr. Nicolau, 

va ser evitar la saturació del servei de psicologia, per 

equiparar el procediment que es desenvolupa amb els 

infants i els discapacitats i perquè s’havia constatat 

que hi havia usuàries que tenien un alt poder 

adquisitiu. 

Les víctimes passaran a ser rebudes pels serveis de 

l’Equip d’Atenció Integral a la Dona per l’avaluació 

inicial i atencions de curta durada, i posteriorment 

derivades a consultes externes de salut mental o 

psicòlegs externs. 

Atesos aquests antecedents, es pregunta: pot 

informar Govern, quines són les diferents opcions 

que el ministeri s’ha plantejat per evitar el problema 

del risc de la saturació del servei de psicologia abans 

de prendre aquesta mesura? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Respon pel Govern, la ministra Sra. Cristina 

Rodríguez. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Molt Il·lustre consellera Sílvia Bonet, voldria 

precisar d’entrada que l’equip d’atenció integral a les 

dones víctimes de violència de gènere del Ministeri 

de Salut i Benestar, va iniciar la seva activitat 

important el desembre del 2006, amb la finalitat 

d’oferir un recurs especialitzat i facilitar a les dones i 

als seus fills i filles menors una atenció integral a 

nivell social, socioeducatiu, psicològic i jurídic. 

Per dur a terme aquesta atenció, l’equip ha comptat 

des de l’inici fins ara, amb: una treballadora social, 

dos educadors socials, una psicòloga, -totes elles a 

dedicació plena-, i també compta amb la implicació 

d’una jurista a dedicació parcial, -exactament deu 

hores setmanals. 

En cap moment s’ha suprimit ni s’ha plantejat la 

supressió de l’assistència psicològica dins l’equip. 

Aquesta assistència és essencial per garantir l’atenció 
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integral a la dona als diferents nivells que he 

esmentat anteriorment. 

També he de dir-li que no hem constatat una 

saturació d’aquest servei. En el que portem d’any, 

l’equip té en actiu 144 casos, el que representa en 

relació amb l’any passat una dada important perquè 

parlem de dades i de dossiers actius però el 31 de 

desembre ja hi havia 207 casos actius, és a dir, que 

de saturació no en constatem però com sempre el 

Ministeri de Salut i Benestar, com tots els ministeris i 

govern, dins de la trajectòria d’una elaboració de 

pressupostos, com hem fet, que s’emmarquen en una 

trajectòria en programes d’actuació a llarg termini 

sempre intentem valorar els diferents riscos que es 

poden presentar en funció d’una situació. Li puc 

assegurar que els professionals que formen l’equip 

són els justos i necessaris per ara, per atendre el 

volum de casos que porten i en cap cas, per ara, 

valorem i reitero que hi hagi saturació. Per una altra 

banda, l’equip com he mencionat, un equip 

multidisciplinari que es coordina, treballa amb 

aquesta intenció de millorar la coordinació i 

respectant sobretot les funcions del psicòleg que ja 

van estar establertes quan es va crear l’equip 

d’atenció integral a la dona. Es van definir totes les 

funcions inclús, evidentment, la de la figura de la 

psicòloga. El que és important és que l’equip i no 

únicament la psicòloga, insisteixo, que fa part d’un 

equip valoren cada cas, la necessitat en un moment 

donat i que pot variar en funció dels casos que 

s’estan tractant de derivar la dona o els seus fills a 

professionals de la xarxa, a professionals externs en 

el sentit extern a l’equip integral a la dona. Aquesta 

derivació i també està ben definida i explicitada en el 

funcionament del servei no implica en cap cas deixar 

d’intervenir en el cas sinó que es continua treballant 

de forma molt coordinada fent el seguiment del 

tractament i de la seva evolució. El servei d’equip 

d’atenció a la dona i la psicòloga acull, informa, 

acompanya, fa una valoració i un seguiment i en un 

moment donat deriva, com és normal, als referents 

de la xarxa assistencial. En cap cas, en cap cas i 

insisteixo és un servei importantíssim que afecta a 

una població particularment vulnerable i mai el 

ministeri s’ha plantejat de suprimir i ha suprimit 

aquesta atenció psicològica. 

Gracies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gracies. 

Per la rèplica, Sra. consellera. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sra. ministra realment estic molt, molt sorpresa 

perquè en aquests moments m’acaba de desmentir a 

un dels seus càrrecs de confiança que va assegurar, a 

més a més, a la Comissió d’Afers Socials que el servei 

estava saturat i era un dels motius pels quals s’estava 

fent aquesta mesura que no es feia abans perquè 

abans l’atenció psicològica que es feia a les dones, se 

l’acollia, se l’informava, se l’acompanyava i se la 

tractava durant tot el procés no se la derivava a 

professionals externs.  

Per una altra banda, jo m’havia preparat aquí una 

cosa i m’agradaria llegir-la perquè penso que és 

important perquè la violència de gènere com tots 

sabem perfectament és una lacra social que ha costat 

moltes vides i molts patiments a moltes dones arreu 

del món. La violència envers les dones és una forma 

de discriminació que constitueix la manifestació de 

poder exercida per l’home i la figura del patriarcat. 

Andorra en el seu moment va fer un pas important,  

-com vostè ha recordat el 2006-, en aquesta lluita 

creant l’equip d’atenció integral a la dona a on 

s’ofereix el suport necessari a les dones víctimes 

d’agressions en totes les seves vessants. Hem 

d’entendre que l’agressió que pateix la dona no 

sempre és física moltes vegades és psicològica, i 

aquesta a poc a poc va disminuint la seva capacitat 

de lluita i la seva autoestima passant a ser una 

persona fràgil i desemparada. L’atenció psicològica és 

un eix fonamental per tractar aquests casos i els 

especialistes formats són imprescindibles, formats. 

L’estratègia nacional per la rededicació de la 

violència contra la dona feta a l’Estat espanyol 

exposa que dels recursos posats a disposició de les 

víctimes per part de les administracions públiques, 

els millors valorats han estat les ajudes econòmiques 

seguides del recolzament psicològic i els allotjaments 

protegits. També s’ha afegit que l’atenció psicològica 

enforteix a la dona per prendre decisions com 

l’allunyament de l’agressor o la denúncia. Recordem 

que fa poc va sortir que a les dones els hi costava 

denunciar i justament l’atenció psicològica ajuda a 

què tard o d’hora puguin fer aquestes denúncies. 

El març del 2013, a la 57a sessió de la Comissió de la 

Condició Jurídica de la Dona a l’ONU es va 

aconseguir adoptar, entre d’altres recomanacions, on 

es trobava l’enfortiment dels serveis d’atenció a la 

dona víctima de violència de gènere. I ara que hem 

signat i estem a punt de ratificar el Conveni del 

Consell d’Europa per a la prevenció i la lluita contra 

la violència contra les dones i la violència domèstica 

ja deixem de complir una de les seves recomanacions 

que és vetllar perquè els serveis d’atenció a les 
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víctimes estiguin dotats dels recursos suficients. Fins 

ara les dones eren ateses al propi servei per una 

psicòloga formada en violència de gènere però ara ja 

no és així. Vull, alhora, recordar que el fet d’enviar a 

les dones que els cal una atenció psicològica més 

llarga per la qual cosa més complexa i amb més 

afectació emocional, a un altre especialista extern o 

a Salut Mental, -que no de ben segur tindran la 

formació en violència de gènere-, posa la dona en 

una situació d’indefensa i d’haver de tornar a reviure 

uns fets dolorosos que poden generar regressions en 

la seva evolució. Sra. ministra, això no ens ho podem 

permetre. Tenim un servei que molts voldrien tenir, 

molts, molts països i ara anem endarrere perquè fins 

ara sí que es feia això i ens preocupa que pugui ser 

l’inici d’un desmantellament d’un servei que ha estat 

protegit per tots els governs des de la seva creació. 

Aquesta no ha estat una bona decisió, li puc 

assegurar. Suprimir l’atenció psicològica tal i com 

s’estava fent, evidentment, fa que es suprimeixi una 

part molt important de la xarxa de recolzament a les 

dones. El servei deixa de ser integral i li diem a les 

dones que ara s’han de buscar un psicòleg i que se’l 

tenen de pagar. Cal recordar que l’atenció 

psicològica en aquest país no està coberta per la 

Seguretat Social, generant més despesa i més 

dificultats a la dona víctima i més angoixa ja que les 

que tinguin dificultats hauran de demanar una ajuda 

per fer front a les prestacions. Si realment la seva 

disponibilitat econòmica de la dona hagués estat 

sòlida segurament aquestes dones no haurien patit 

les agressions per part del seu maltractador. Saben 

del cert que moltes vegades estan controlades les 

seves despeses econòmiques per part de l’agressor i si 

vostè, Sra. ministra, no ho entén així, arribo a pensar 

que mai no ha parlat amb una dona víctima de 

violència de gènere o potser es que no coneix el 

problema de prop, i ha fet una valoració únicament 

economicista i no sobre la consciència social del 

problema. I li vull dir que ni aquesta Cambra ni cap 

part de la nostra societat li hauríem discutit que 

hagués volgut augmentar la plantilla de psicòlegs en 

el cas que realment hi hagués hagut una saturació o 

una possibilitat que hi hagués hagut un problema de 

saturació perquè és una prioritat que des del govern 

es dugui a terme el Pla d’Abast Nacional 

desenvolupat durant aquests anys per tal de poder 

prevenir, atendre i tractar aquesta problemàtica 

social i fer a la dona més independent i autònoma 

possible. Hem d’entendre que aquest servei no es 

dóna en funció dels recursos econòmics de les dones 

sinó per lluitar contra una lacra social que genera 

uns problemes d’un valor econòmic i social 

incalculables de la mateixa manera que donem 

l’educació als infants. 

Li demano a vostè, Sra. ministra i també als altres 

membres del Govern que ho considerin de nou, fer el 

que calgui per incorporar el psicòleg que li fa falta, si 

realment li fa falta, i que es reconegui la gran tasca 

que es fa des de l’equip d’atenció integral a la dona, 

que es pugui continuar oferint les mateixes 

prestacions com fins ara. A més, ara que els tres 

grups parlamentaris estem treballant en la futura Llei 

de violència de gènere... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant si us plau... 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Sí, ja acabo, gràcies. 

Ja li he dit que pel nostre grup parlamentari 

l’assistència psicològica permanent és una prioritat 

que cal desenvolupar-la de la mateixa manera que 

s’ha fet fins ara o enfortint-la ja que els resultats 

obtinguts són molt bons i no hem d’espatllar les 

coses que ja funcionen. 

Gracies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gracies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Miri Sra. consellera, amb tots els respectes, dir-me 

que és possible que mai hagi parlat amb una persona 

que ha patit violència de gènere, això no li permeto! 

Això no li permeto! Jo no m’hagués permès mai dir-li 

això! Potser en parlo i en parlo sovint i cadascú té 

una vida! Puc haver inclús patit això i parlar-ne amb 

mi mateixa! No li permeto dir això! No solament 

parlo amb persones víctimes de violència de gènere, 

parlo amb el meu equip, parlo amb la meva direcció i 

parlo amb Govern d’aquesta problemàtica, i reitero i 

de manera contundent, i assumiré els complements 

d’informació que sigui, estaré encantada de dur una 

compareixença a la comissió legislativa 

corresponent, de poder participar i estar convidada 

al grup important de reflexió que esteu conduint 

amb el conjunt a nivell del Parlament, d’expressar-

me. No hi ha cap mesura de suprimir i no s’ha 

suprimit l’assistència psicològica a nivell de l’equip. 

Respecto molt aquesta problemàtica i la feina que 

està fent aquest equip. Ja acabo de dir que des de 

l’inici hi ha una psicòloga a dedicació plena. Que la 

situació, que anticipar properament i sobretot amb 

les conclusions i recomanacions que podríeu fer del 
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treball important s’hagi d’incrementar una plantilla 

per què no? Però en parlarem en el seu moment, 

però és que desmenteixo, evidentment, 

completament, no hem pres cap mesura de supressió 

d’atenció psicològica i, a més a més, l’equip està regit 

per un funcionament on es fa una descripció 

exhaustiva de les funcions de tot l’equip, i fa part de 

la responsabilitat de l’equip i de la psicòloga d’un 

moment en el procés. Com vostè ha parlat de procés 

en el seguiment, hi ha seguiments de mitjana que 

arriben a un any, però en un moment donat no 

tenim funció assistencial de psicologia potser clínica. 

I és normal que es derivin. Hi derivem a la nostra 

xarxa, que tenim a nivell del país, que tenim 65 

psicòlegs. Alguns estan en la plantilla del Servei 

Andorrà d’Atenció Sanitària, però els altres estan 

fora de la plantilla del SAAS, però són psicòlegs, i 

psicòlegs clínics de referència. Hi derivem perquè 

s’assumeixi una continuïtat, i la política de derivació 

no és únicament en un moment donat anar a un 

psicòleg.  

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant si us plau... 

La Sra. Cristina Rodríguez:  

Si cal remetre a un metge de capçalera o a altres 

professionals. Però per favor, en cap moment hem 

modificat el funcionament del servei d’equip 

d’atenció a la dona, i estic a la seva disposició per 

venir al ministeri, sobretot vostè que ha ocupat 

aquest càrrec. Per favor, una cosa és que hi hagi 

alguna manca d’informació o alguna confusió, però 

en benefici d’aquesta població vulnerable, 

particularment vulnerable, i de la implicació del 

nostre ministeri, Govern i de l’equip, hem de 

respectar la realitat. No se m’hagués passat mai pel 

cap ni a mi, ni al Govern, ni al ministeri de suprimir 

una atenció psicològica que és un dels referents 

cabdals de tot un equip. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem en el temps de les repreguntes. 

Alguna repregunta... 

Sra. consellera. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Gràcies Sr. síndic. 

Quan li he dit que no ho havia entrat, volia dir del 

contacte directe i del treball directe, no volia tampoc 

ofendre-la. Però per una altra banda, jo crec que han 

sortit tota una sèrie d’informacions, i de les quals a 

més a més altres membres de la comissió de socials 

estaran d’acord amb mi en què el Sr. Nicolau ens va 

expressar tot això davant nostre, i crec que com a 

mínim si realment les informacions no eren correctes 

no hagués costat res, doncs, o bé desmentir-ho o bé 

explicar-ho. 

Però hi ha hagut un pas, hi ha hagut una modificació 

en el tractament. Abans aquestes dones estaven 

tractades dins del Servei d’Atenció Integral, i ara 

s’estan derivant a fora. I a fora, sí que és veritat que 

tenim molts psicòlegs i la meva pregunta ve aquí. 

Quants de tots aquests psicòlegs que hi ha fora tenen 

especialitat en violència de gènere? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

És veritat com sempre, i em recorda doncs, la 

pregunta que s’acaba de fer, doncs, al M. I. Cap de 

Govern, la informació i la comunicació 

probablement és millorable. Jo personalment li puc 

dir que el dia que em vaig assabentar, efectivament, 

d’un titular on hi posava, “supressió de l’assistència 

psicològica”, que el mateix dia jo feia una 

intervenció a nivell de la federació de la gent gran a 

nivell del Centre de Congressos d’Andorra, i em van 

sol·licitar i vaig dir, això no és una informació, és una 

desinformació. 

Que després a nivell de l’article hi hagi efectivament 

una entrevista, on fora de context i parlant 

d’intercanvis i d’evolucions i d’anticipar riscos i que 

eventualment es podia modificar, doncs, una 

plantilla, això és una altra cosa. 

Doncs, es poden precisar les coses, i m’agradaria, 

efectivament que es puguin contrastar algunes 

informacions rellevants com aquesta, com a mínim 

també amb la direcció general de salut i benestar i 

amb la pròpia ministra. 

Quan al grup de reflexió, perquè no ha estat la 

Comissió d’Afers Socials, jo estic a la seva disposició. 

Jo el que no faré aquí... jo assumeixo el conjunt de 

responsabilitats, no entraré ara a dir, o és que potser 

l’assessor tècnic..., no, no, assumeixo però estic a la 

seva disposició.  
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El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant... 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta... 

Sra. consellera. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Sí, és que tornaré a fer la repregunta. És que li he 

demanat quants dels psicòlegs externs tenen 

formació en violència de gènere? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Tenim al país uns 65 psicòlegs, i nosaltres remetem, 

a nivell, doncs, de la xarxa, com a mínim entre 4 i 6 

psicòlogues que poden atendre. I si hi ha una 

mancança més específica en violència de gènere, i 

inclús a nivell d’abusos sexuals, que és una de les 

temàtiques particularment importants i rellevants, 

doncs, és el mateix. Hi ha, a més a més, un dels 

psicòlegs que remetem de la xarxa i no del Servei 

Andorrà d’Atenció Sanitària, que és la xarxa 

pública, finançada públicament per la Caixa 

Andorrana de Seguretat Social. Són persones inclús 

que han fet part de l’equip integral d’atenció a la 

dona, i aquest és un debat que podem afinar. 

Però li recordo, que fins ara, el servei ha funcionat 

com havia funcionat fins ara. El que potser no ens 

havíem plantejat i ningú s’havia preocupat que en 

un moment donat, perquè no tenim vocació a nivell, 

doncs, del ministeri de realment fer assistència, i a 

nivell de psicologia clínica. Doncs, si ens volem 

replantejar això o millorar o ampliar, que 

probablement, jo estic a disposició, i al contrari, 

orgullosa de participar en la Proposició de llei que 

esteu treballant. Però fem la part de les coses, i 

pensem que psicologia és tota una organització i tota 

una xarxa, i no únicament ho ha de captar, doncs, el 

ministeri. El ministeri... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant si us plau... 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

...assumeix el seu rol i en un moment donat ha de 

derivar, si no és que traiem la derivació del protocol 

de funcionament. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sra. consellera. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Jo, per acabar i concretar tot això, tota la informació 

que m’està donant, i perquè tothom ho tingui molt 

clar, vol dir que abans ja es derivava i ara es 

continua derivant? Jo tenia entès que abans no es 

derivava, que l’atenció es feia tota al servei i la meva 

repregunta aniria en aquesta línia. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Evidentment des de l’inici, reitero, i està a la vostra 

disposició la informació sobre les funcions i la 

política de derivació. Això és molt important perquè 

una política de derivació són justament temes que 

s’han de seguir i que s’han de justificar. Ja li he dit 

que en mitjana hi ha un seguiment: acolliment, 

valoració i seguiment, i que en mitjana a l’any. Però 

després hi ha un moment que s’ha de derivar, derivar 

als diferents professionals, si escau a un psicòleg, 

però si escau a un psiquiatra, si escau a un metge de 

capçalera, i això des de l’inici. El que potser ara el 

ministeri, i des de fa dos anys i des de fa quatre anys, 

ja estem emmarcats en una dinàmica d’exigir una 

millor coordinació, no únicament dins del ministeri 

però a fora amb els diferents actors. Insistim més en 

dir: exactament el protocol de derivació, com fem? 

Quan? Ho fem bé? I reitero que quedo realment a la 

disposició del grup de reflexió, que a la inversa dels 

meus col·legues d’Interior i d’Educació, encara no he 

tingut l’oportunitat de compartir directament amb 

vosaltres. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 
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Alguna altra repregunta... 

Sra. consellera. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs miri sí, jo crec que és una cosa que n’hem de 

parlar. En aquest grup que s’està treballant aquesta 

llei de violència de gènere, crec que n’hem de parlar 

i sobre aquest tema hem de parlar i hem de deixar 

alguna cosa establerta perquè ja que es vol fer una 

llei d’aquestes característiques, i que volem fer una 

llei que vagi una mica més enllà i que aporti algun 

valor afegit al nostre estat i al tractament d’aquesta 

lacra social, doncs, valdria la pena que vostè també 

hi participés a l’igual que els altres ministres també hi 

poden participar. 

Gràcies Sr. síndic, no tinc cap pregunta més. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta... 

Bé, si no hi ha cap més repregunta passem a la 

tercera de les preguntes presentades. 

3. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Rosa Gili Casals, 

consellera general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 28 

d’octubre del 2013, relativa a la supressió de 

l’assistència psicològica a les víctimes de 

violència de gènere. 

Fou registrada amb el número 858 i s’ha publicat en 

el Butlletí de Consell General número 55/2013, del 

28 d’octubre. 

Exposa la pregunta la Sra. Rosa Gili Casals. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé jo aquesta pregunta, com tothom sap en aquesta 

sala, va molt lligada amb la pregunta que ha fet la 

companya del Grup Mixt però, opto per tirar-la 

endavant de totes maneres, perquè a mi m’han 

quedat uns quants dubtes i penso que és més 

conseqüent que els busqui aclarir ara. Així doncs, 

procedeixo a la lectura de la pregunta. 

A finals de setembre, ens assabentàvem de la decisió 

del Ministeri de Salut i Benestar de suprimir 

l’atenció psicològica integral a les víctimes de 

violència de gènere. A partir d’ara, segons la premsa 

del país, es derivaran aquestes persones a consultes 

externes. 

Atesa aquesta informació es pregunta: 

Ens pot explicar Govern quines són les raons que 

han portat a la decisió de suprimir l’assistència 

psicològica integral a les víctimes de violència de 

gènere? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez:  

Gràcies Sr. síndic. 

Molt Il·lustra Senyora Consellera Rosa Gili, 

efectivament en part em remeto a la pregunta que he 

contestat a la senyora consellera Sílvia Bonet. És per 

a mi important efectivament de reiterar, de reiterar 

que no s’ha canviat res en el funcionament d’aquest 

important equip integral d’atenció a la dona. De la 

manera que ha formulat doncs la pregunta i les 

explicacions al principi, agraeixo que digui d’entrada 

“segons la premsa”. Jo aprofito per dir que temes tan 

sensibles que han afectat en primer lloc, que han 

pogut afectar, i de manera preocupant a la població, 

que està implicada en aquest procés d’atenció, i ja li 

he dit, tot l’equip i tot el ministeri i tot el Govern 

penso, i realment sol·licito el més sincerament del 

món que vostès a nivell del Parlament s’apropin cada 

vegada que cal, independentment de les declaracions 

i dels desmentits i de les informacions que podem fer 

nosaltres. Això és importantíssim perquè vostè ha dit 

“segons la premsa”. I jo des del primer dia, i tot 

seguit el director general de salut i benestar, ja vam 

fer puntuacions. 

En segon lloc de dir, efectivament, “ara deriven”, 

home que no! Ara no deriven, sempre hi ha hagut 

una política de derivació. I insisteixo, no és propi de 

l’equip integral d’atenció a la dona. En polítiques de 

salut i de benestar li puc garantir que la política de 

derivació és un dels elements particularment 

qualitatius en tot un procés d’atenció. Perquè és rar 

que en un moment donat quan es respecta un 

procés, no es derivi cap a un altre professional o cap 

a una altra institució. Perquè hi ha una evolució, hi 

ha una evolució en el seguiment. I una persona, i un 

equip en un moment de manera raonada, 

conjuntament, decideixen de derivar, i no derivar de 

qualsevol manera i no derivar cap a qualsevol 

institució o cap a qualsevol professional.  
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Doncs li agraeixo efectivament que doni 

l’oportunitat amb aquesta pregunta, que fa part 

també de la primera pregunta que se m’ha fet, però 

que podrem encara concretar algunes coses. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la rèplica, Sra. consellera teniu la paraula. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí molt bé, moltes gràcies. Bé, doncs jo tenia 

preparada evidentment una intervenció relacionada 

amb la notícia que va sortir a la premsa. Escoltant a 

la Sra. ministra, bé jo el que demanaria potser serien 

puntuacions perquè voldria, a veure, aquí és on 

sorprèn perquè si tant la consellera del Grup Mixt 

com jo mateixa i els nostres grups parlamentaris no 

ens va quedar clar el que havia passat amb això, i a 

més a més, tampoc no som les úniques perquè jo 

aquí també tinc un article d’un diari en el qual parla 

també la presidenta de l’Associació de Dones, que 

també es manifesta en el mateix sentit. 

La Sra. ministra ha dit que ella ha fet unes 

puntuacions. Bé, no sé, crec que potser aquí hi ha 

hagut un problema en el traspàs de la informació i 

bé, me n’alegro que haguem fet aquestes preguntes, 

jo i la meva companya del Grup Mixt, en el sentit 

que així permetrà que justament la població sàpiga el 

què no! 

Llavors, bé, jo ja ho he entès, la política de derivació 

sempre hi ha sigut, però jo, a veure si em puc 

permetre ja potser de fer repregunta. Seria de dir, si 

ens pot explicar realment si no hi ha hagut realment 

cap canvi. Per què surt aquesta informació en 

aquests moments si realment res no ha canviat? Si la 

Sra. ministra ens pot explicar una mica perquè tots 

ho entenguem. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Sí, efectivament senzillament recordar que a partir 

del moment que va sortir doncs aquesta informació a 

la premsa, i sobretot amb els titulars tan contundents 

i tan preocupants, no únicament m’he permès de fer 

declaracions, però ho hem debatut en diferents 

nivells, i inclús evidentment, hem rebut no 

únicament la presidenta de l’Associació de Dones, i 

hem aclarit moltes coses. Hem rebut inclús el 

Col·legi de Psicòlegs d’Andorra, hem fet penso, 

efectivament sense fer potser el ressò mediàtic, hem 

fet el que pensava que teníem de fer efectivament, 

evitar confusió i sobretot crear serenitat i 

tranquil·litat en un tema tan important. 

Després, perquè també, una cosa és el funcionament, 

un funcionament que efectivament estem immersos 

doncs en una reforma. S’ha estructurat, s’ha 

reestructurat, hem publicat, hem anunciat, -perdoni-

, fa un temps la reestructuració també del 

Departament de Benestar. Aquesta reestructuració 

està feta com sempre, en el mateix sentit. És que ens 

impliquem cada vegada més, verifiquem cada vegada 

més, i temes com poden ser justament els protocols 

d’atenció i de derivació. Doncs, efectivament, tot 

això és important, i és important que tothom estigui 

al corrent, i que facin les articulacions necessàries. 

Doncs potser, tot el que implica una reordenació, els 

canvis, i sobretot insisteixo, no de manera aïllada. A 

nivell del Ministeri de Salut i Benestar, parlem de 

l’equip avui integral d’atenció a la dona, però penseu 

que estem reestructurant el Centre doncs 

d’Acolliment, tot el Departament d’Infància, i que 

ocupar-se de la dona maltractada en un moment 

donat, és també ocupar-se del seu entorn i dels seus 

fills. I això exigeix, no únicament el treball que fa 

l’equip integral d’atenció a la dona, però justament 

una millor coordinació doncs amb infància. Una 

optimització de tots els recursos per una millor presa 

en càrrec, i com ho he dit.... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau.... 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

...com ho he dit, independentment d’això, s’està 

treballant una Proposta de llei, i una Proposta de llei 

sempre portarà noves exigències en funció de molts 

altres potser criteris o informacions que es disposa, 

doncs dels quals disposa el Parlament, i benvingut 

que ens puguem adaptar i el més ràpidament 

possible. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem en el temps de les repreguntes.  

Sra. Rosa Gili. 
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La Sra. Rosa Gili:  

Sí, bé moltes gràcies, agraeixo les explicacions, però 

encara no m’ha quedat clar. És que no ho entenc! 

És a dir, jo tinc aquí l’article del Diari del dijous 26 

de setembre. Es cita personalment al Sr. Ramon 

Nicolau que parla d’això, que diu que a partir d’ara 

les víctimes hauran d’abonar les consultes 

psicològiques perquè s’ha constatat que moltes 

d’aquestes senyores tenen un alt poder adquisitiu. I 

jo llavors demano: Què és el que passa? El Sr. 

Ramon Nicolau es va explicar malament? Els 

periodistes no van entendre res? Què és el que passa 

aquí? Perquè a mi no m’ha quedat clar, no sé si a la 

resta sí, però a mi no! 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez:  

Miri, no compti amb mi per.....i que passa amb el Sr. 

Ramon Nicolau? 

El Sr. Ramon Nicolau és un responsable que està 

treballant i assumeix les seves responsabilitats a 

nivell doncs del Ministeri de Salut i Benestar. És 

assessor tècnic, però assumeix totes les 

responsabilitats que cal. I jo assumiré avui les 

responsabilitats. 

Si s’ha malentès, hi ha hagut confusió, que si la 

premsa, que si...., no, estic a disposició, i pot venir 

físicament, doncs estarà ben rebuda a parlar doncs 

amb l’equip integral d’atenció a la dona. No hi ha 

d’haver-hi confusió. A més a més, és que estem 

assumint el benestar, el servei integral d’atenció a la 

dona és gratuït, i a més a més, a part del seguiment 

que fa l’equip integral d’atenció a la dona, assumim i 

assumim per reglament. No es descuidin el 

Reglament de prestacions socials, i a més a més en 

un article específic per justament el seguiment i la 

reinserció de les dones en dificultat, víctimes de 

violència de gènere. És a dir, que no únicament 

seguim el seguiment, però hi ha tot un entorn de 

presa en càrrec. I sense fer cap diferència i sense 

discriminar a nivell del poder adquisitiu. Doncs això 

inclús està per reglament, i és una dotació específica, 

i podran disposar dels detalls d’informació que vostès 

desitgi. Però és molt important, és un reglament que 

ja existia, el de prestació socials, i ara, a més a més, 

que hem modificat.... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, sis us plau... 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

....que hem modificat fa poc, justament per aclarir i 

tipificar el que destinem als uns i als altres. És a dir, 

donar recolzament, a més a més del seguiment per 

d’altres ajudes: manutenció, a nivell dels fills. Doncs, 

és enorme, doncs si cal aclarir, cal donar informació, 

a disposició està el ministeri, i efectivament és 

urgent, i demano que per favor pugui participar 

doncs al grup de reflexió, i remetre-us tota la 

informació que ja existeix, inclús els reglaments 

corresponents. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sra. Mariona González. 

La Sra. Mariona González:  

Gràcies Sr. síndic. 

Vostè ens ha explicat aquí, que el Servei d’Integral 

d’Atenció a les Víctimes de Violència Domèstica 

s’havia creat al 2006, i que ara actualment al 2013, 

teníem ja 213 casos, que estaven dins d’aquest servei 

que s’estaven atenent. 

Vostè ha dit que no era un problema de saturació, 

però si des de l’inici hi ha una psicòloga a temps 

complert, doncs no seria res d’estranyar que des del 

2006 fins al 2013, amb la diferència de casos que hi 

havia al 2006, sobretot de seguiment, que no n’hi 

havia perquè tot just s’acabava d’implementar, doncs 

no seria estrany que s’hagués saturat; no seria gens 

estrany, i reconèixer-ho tampoc crec que li faria cap 

mal, Sra. ministra. 

S’ha saturat i, per tant, les persones ja no poden 

tenir el seguiment que tenien d’un any o d’un any i 

mig perquè doncs, la psicòloga no dóna a l’abast. 

Vostè mateixa ha dit els casos que hi havia a l’any 

2012, els que hi ha al 2013 i evidentment que hi ha 

molt més que a l’any 2006, no? 

Però, vostè també ha dit que sempre s’havia derivat. 

Si sempre s’ha derivat, a mi m’agradaria que em 

digués, una resposta curteta, si us plau, no cal que... 

Perquè és molt clara aquesta resposta. M’agradaria 

que em digués des de quan s’estan derivant a les 

víctimes de violència de gènere del Servei d’Atenció 

Psicològica? Des de quan s’estan derivant aquestes 
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víctimes a psicòlegs privats, diguéssim, que no estan 

dintre del Servei integral? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez:  

Miri, totes les estadístiques estan a la vostra 

disposició perquè el Servei... l’Equip Integral 

d’Atenció a la Dona ha publicat la seva memòria 

2012. A més a més, justament vostè sempre fa 

referència a la premsa. A mi, com que són dades que 

puc lliurar directament al Parlament, però ha sortit 

fa tres dies l’activitat de l’Equip Integral d’Atenció a 

la Dona. Doncs, ja li he dit que hi havia 207 casos 

actius a finals del 2012 i, ara per ara, en tenim 74. Jo 

no parlo de saturació. 

Què es vol millorar l’atenció que es necessita? 

Doncs, ho farem, però jo no tinc cap demanda. Jo no 

tinc una anàlisi de saturació del servei. Ara, us 

posaré a disposició totes les dades i efectivament del 

2006. Si s’ha creat al 2006 hi ha una evolució, però 

en aquesta evolució en cap moment s’ha dit: el 

servei està saturat. No donen la resposta. 

I, a més, la psicòloga no està sola, és tot un equip i 

veuran efectivament amb les estadístiques que no les 

tinc ara totes aquí, efectivament quants casos han 

remés. A la xarxa de l’equip de psicòlegs del Servei 

Andorrà d’Atenció Sanitària, que són tants, -tindran 

el número de psicòlegs-, i a la xarxa fora de la que 

està el Servei Andorrà d’Atenció Sanitària, i hi ha 

psicòlegs i hi ha remeses... 

El Sr. síndic general: 

Hauria d’anar acabant, si us plau. 

La Sra. Cristina Rodríguez:  

I veurà exactament des quin any i l’evolució. I 

després discutim, i discutim per millorar i perquè us 

aporti elements d’informació constructius per la 

Proposta de llei que esteu realitzant. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sra. Mariona González. 

La Sra. Mariona González:  

Gràcies. 

Sra. ministra, no m’ha contestat perquè suposo que 

no ho sap; evidentment que hi ha moltes dades i 

segurament no les sap. 

Li agrairem, jo crec que els tres grups parlamentaris, 

que ens enviï aquesta memòria que s’ha fet de l’any 

2012, que ens l’enviï perquè no la tenim. No ens 

l’envia mai, cap any ens l’envia i suposo que, doncs, 

ens la podria enviar i llavors doncs, allí segurament 

veurem des de quan es deriven cap a psicòlegs 

particulars doncs a les víctimes de violència 

domèstica. 

Jo, el que m’agradaria saber també, és quant els hi 

costa a les víctimes de violència de gènere aquesta 

derivació? Quant costa cada sessió amb un psicòleg 

particular? És a dir, a aquestes persones que se’ls hi 

està fent un seguiment però que al cap de la tercera 

o quarta visita, -com ens va dir el Sr. Nicolau en 

aquesta reunió que vam tenir els tres grups-, a partir 

de la tercera o quarta visita, doncs, ja no se li podia 

fer més seguiment perquè el servei estava saturat i 

llavors, se’ls enviava a un psicòleg particular, a mi 

m’agradaria que em digués, perquè no ho sé, i no sé 

si la gent ho sap, quin preu tenen aquestes sessions 

de psicòleg particular? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sra. consellera, no sé si aquesta pregunta es 

correspon molt a la pregunta presentada. De totes 

formes, Sra. ministra, si voleu contestar... 

La Sra. Cristina Rodríguez:  

Tindrà tota la informació perquè justament benestar 

ho té tot detallat i assumim... i assumim també la 

part d’atenció psicològica, doncs, aquests psicòlegs, 

diguem, de la xarxa privada. 

A més a més, tenim una dotació i, ja dic, fins i tot 

tindrà la dotació global que a més a més donem per 

als complements de seguiment, ja sigui a nivell de 

manutenció, a nivell d’ajudes específiques per als 

fills. Ho tindrà tot detallat. 

No, no, no hi ha cap problema. Considero que fa 

part de la pregunta i del conjunt d’informacions que 

lliurarem oficialment, doncs, no únicament 

efectivament al Grup Socialdemòcrata, però inclús 

justament per al grup de reflexió de la comissió. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta Sra. Mariona González... 

La Sra. Mariona González:  

Sí, l’última. 

Jo, doncs, pel que he entès aquí, vostè avui assegura 

en aquesta Cambra que les persones que es derivin 

del Servei d’Atenció Psicològica del Servei Integral 

de Violència contra les dones, doncs, totes les 

persones que estan derivades quan vagin al psicòleg 

no hauran de pagar ni un euro. 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra, si em permet, reitero que estem al límit 

del que és la pregunta. Si vol contestar, però... diria 

que estem en una pregunta diferent, però si vol dir 

alguna cosa... 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Ja ho he dit, i és important que efectivament doncs, 

el Parlament sàpiga que el Departament de Benestar 

avalua cada cas en cas de necessitat. Efectivament, 

no queda a càrrec de la persona, doncs, res. 

I això jo sol·licito, per favor, que es miri també i que 

es tingui constància, que adaptem els reglaments i 

que apliquem reglaments, i que el Departament de 

Benestar està sempre aquí per suplir els complements 

doncs en funció d’una situació econòmica i social. 

Disposaran d’aquesta informació, evidentment. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Bé, si no hi ha més repreguntes passaríem a la quarta 

de les preguntes presentades. 

4. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. David Rios Rius, 

president del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 28 

d’octubre del 2013, relativa al Projecte de llei 

del comerç electrònic. 

Fou registrada amb el número 859 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 55/2013, del 28 d’octubre. 

Exposa la pregunta el Sr. David Rios Rius. 

El Sr. David Rios: 

Gràcies Sr. síndic. 

El 7 de novembre del 2012, es publicaven al Butlletí 

del Consell General dues iniciatives legislatives 

presentades pel Grup Parlamentari Socialdemòcrata, 

de sis membres: la Proposició de llei del comerç i la 

Proposició de llei de serveis de la societat de la 

informació i del comerç electrònic del Principat 

d’Andorra. Mentre la Proposició de llei del comerç 

va rebre un informe favorable del Govern i va acabar 

aprovant-se en aquesta Cambra el 13 de juny del 

2013, la proposta per regular el comerç electrònic va 

ser rebutjada el 13 de desembre del 2012 pel Grup 

Parlamentari Demòcrata amb l’excusa que el Govern 

de DA tenia una proposta d’una “norma moderna i 

atractiva en comparació amb l’entorn”. Passat 

gairebé un any, encara estem esperant aquesta 

proposta “moderna i atractiva”. Per això es pregunta: 

ens pot explicar el Govern quan té previst presentar 

una iniciativa legislativa que reguli el comerç 

electrònic per garantir, entre altres, els drets i deures 

dels consumidors que l’utilitzen? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel Govern té la paraula el Sr. Jordi Alcobé. 

El Sr. Jordi Alcobé:  

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament, com recorda el senyor conseller, el 13 

de desembre del 2012, el Consell General va rebutjar 

la Proposició de llei de serveis de la societat de la 

informació i del comerç electrònic, el mateix dia que 

s’aprovava la presa en consideració de la Proposició 

de llei del comerç. 

El Govern en el seu criteri, el Govern d’Andorra, -el 

senyor conseller no el govern de DA-, sobre la 

Proposició de llei de serveis de la informació, va ser 

negatiu pels motius que el criteri reflecteix, entre 

altres i sense voler tornar a reproduir-los, la 

necessitat de què la norma permeti, a més de regular 

aquesta activitat, potenciar un nou sector i nous 

projectes vinculats a la tecnologia, i sigui per tant 

una norma actualitzada, moderna i innovadora. Per 

això el Govern d’Andorra, reafirma la necessitat de 

disposar d’una Llei que reguli el comerç electrònic, i 

que reguli també els drets i deures dels seus usuaris i 

dels operadors que duguin a terme la seva activitat 

en un espai digital, i que segueixin, per tant, aquestes 

premisses. 
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Com també és cert, senyor conseller, i recordo que 

ho vaig anunciar personalment en una de les 

intervencions del debat del 13 de desembre del 2012, 

que el compromís del Govern va ser de treballar en 

un nou Projecte de llei que reguli el comerç 

electrònic, durant el primer semestre del 2013. 

I així s’ha fet, si bé el Projecte a data d’avui encara 

no està finalitzat, i reconec, -ho reconec-, que ha 

patit un cert retràs respecte a aquest calendari, entre 

altres degut al treball de preparació de la Llei de 

competència i de protecció del consumidor, al treball 

de desplegament de la Llei de comerç, així com al 

Projecte de llei de modificació de la Llei de societats, 

actualment a tràmit parlamentari. I també és obvi 

que per finalitzar la redacció del Projecte de llei que 

reguli el comerç electrònic, era imprescindible 

conèixer abans, els textos definitius de les lleis de 

comerç i de la competència efectiva i protecció del 

consumidor, els quals, com també ha recordat el 

senyor conseller, es van aprovar el passat mes de 

juny. 

Un retràs, però, que estic segur que permetrà tenir 

un Projecte de llei més actualitzat amb l’evolució de 

la normativa internacional en la matèria. 

Però en qualsevol cas, i per respondre més 

concretament a la vostra pregunta, i esvair qualsevol 

dubte sobre la voluntat d’aquest Govern de presentar 

un Projecte de llei que reguli el comerç electrònic, us 

puc dir que a data d’avui, el Projecte de llei, es troba 

en l’estadi final de la seva redacció, i que s’entrarà a 

tràmit parlamentari abans de finalitzar el primer 

període fora de sessions parlamentàries de l’any 

vinent, -és a dir, abans del febrer 2014-, perquè 

estigui disponible pel ple, i si escau es pugui aprovar, 

i estic segur amb el vostre suport, perquè serà una 

Llei innovadora i competitiva, durant el primer 

període de sessions parlamentàries de l’any 2014.  

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel torn de rèplica, Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios:   

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, ens alegrem que el ministre ens hagi posat data a 

aquest Projecte de llei, vist que entenem que és un 

Projecte de llei que a dia d’avui és extremadament 

necessari. El que sí que hem de lamentar  és que el 

seu gran retard, no estem parlant de dos mesos ni de 

tres mesos, estem parlant d’un gran retard perquè el 

20 d’octubre del 2011, vostè, en compareixença va 

dir que aquesta Llei estaria a tràmit parlamentari 

abans d’acabar el 2012. I quan va desestimar, el seu 

grup parlamentari va desestimar el nostre Projecte de 

llei.. la nostra Proposició de llei, -perdó-, una de les 

argumentacions que es van donar és que clar calia 

fer-lo molt modern i molt innovador, i que per tant, 

es donaven 6 mesos de termini per presentar aquest 

Projecte de llei. Bé, doncs, ara ja estem a l’any, i 

finalment acabaran presentant el Projecte de llei 

gairebé un any i quatre mesos més tard. 

Nosaltres lamentem que no s’hagi volgut tramitar 

aquest Projecte de llei juntament amb la Llei del 

comerç. Creiem que per lògica i coherència hagués 

sigut ideal poder discutir les coses conjuntament dins 

del que seria la Comissió d’Economia, i també 

lamentem, evidentment, aquest gran retard en una 

Llei que creiem essencial per al nostre país. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Alcobé:  

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament, Sr. conseller, quan vaig presentar els 

projectes de llei i projectes del ministeri a l’octubre 

2011, doncs, em vaig atrevir, crec que 

agosaradament a presentar un calendari també 

d’aquests projectes de llei, i per tant, era un 

calendari de legislatura que vaig calendaritzar, 

evidentment. Evidentment vaig calendaritzar, i vaig 

preveure en aquell cas, que la Llei del comerç i 

comerç electrònic es podrien presentar abans del 

desembre 2012. Doncs, reconec i me’n 

responsabilitzo d’aquest calendari que en qualsevol 

cas reitero que hi ha hagut un retard, un cert retard, 

no diré un gran retard, atès que la voluntat que 

aquesta Llei es pugui dur a terme durant aquesta 

legislatura, i no més tard del calendari que abans li 

he comentat. Per tant, no més tard de finals d’any 

d’aquest any, o de febrer 2014 a la qual cosa no 

interrompria el procés de tramitació parlamentària. 

Compartir amb vós el fet que és una Llei 

imprescindible per al nostre país, que posarà el 

nostre país a nivells de competitivitat igual que altres 

estats, i fer l’oferiment de poder treballar 

conjuntament aquest Projecte de llei que segur que 

serà compartit per vós, i el qual hi ha la voluntat 

justament que sigui una Llei innovadora, moderna, 

competitiva i que ofereixi unes possibilitats al nostre 

país de crear nova activitat en un sector el qual no 

està prou ben regulat. 
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Per tant, reiterar el calendari ofert, responsabilitzar-

me del calendari previst i que malauradament no 

s’ha pogut completar en el seu conjunt. Però insistir 

en el fet que abans de final d’any o de febrer 2014, 

aquesta Llei estarà disponible pel Ple. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem en el temps de les repreguntes. 

Alguna repregunta... 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios:  

Segons el criteri de Govern i desconeixent el 

contingut del Projecte de llei que presentareu, vostè 

creu que val la pena haver esperat un any i tres 

mesos per presentar la Llei a aquesta Cambra, o 

hagués pogut ser adequat admetre-la a tràmit i 

presentar les esmenes adequades a la nostra Llei i a 

dia d’avui ja estaria aprovada? 

Vostè creu que les millores que aporta el seu 

Projecte de llei respecte al nostre suposaran o 

justifiquen un retard d’un any i dos mesos en un 

Projecte de llei tan essencial per al país? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Alcobé:   

Gràcies Sr. síndic. 

Sincerament penso que la Llei hi guanyarà amb 

aquest any i pocs d’espera, atès que la normativa 

europea que regula aquesta matèria és de l’any 2000, 

que molt bé sabeu, segurament millor que jo, que 

s’està treballant per modificar aquesta directiva i que 

el Projecte de llei inclourà segurament propostes 

innovadores inspirades en la modificació que es 

preveu per la Unió Europea. La qual cosa considero 

que realment ha sigut una oportunitat a esperar 

aquest any, en qualsevol cas que permetrà 

incorporar-hi nous elements que segurament no es 

coneixien fa un any. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Bé, si no hi ha més repreguntes passem a la cinquena 

de les preguntes presentades. 

5. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. David Rios Rius, 

president del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 28 

d’octubre del 2013, relativa al patrocini 

d’Andorra Turisme a l’Stade Toulousain. 

Fou registrada amb el número 860 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 55/2013, del 28 d’octubre. 

Exposa la pregunta el Sr. David Rios Rius. 

El Sr. David Rios:   

Gràcies Sr. síndic. 

Ens pot explicar el Govern quin és l’import i quines 

són les condicions del patrocini d’Andorra Turisme a 

l’Stade Toulousain de rugbi? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Respon pel Govern, el ministre Sr. Francesc Camp. 

El Sr. Francesc Camp:  

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. Rios, abans de contestar-li concretament el que 

m’ha demanat, considero necessari començar la 

meva intervenció explicant per què vàrem decidir 

tancar un acord de patrocini amb l’Stade 

Toulousain. 

A aquestes alçades de la legislatura, de tothom és 

sabuda, l’aposta ferma d’aquest Govern per créixer 

en el mercat turístic francès. Ho vàrem marcar com 

a objectiu ja en el Pla d’accions de màrqueting i 

comercial del 2012, com una necessitat imperiosa. 

Perquè actualment ve a Andorra 4,5 vegades menys 

de turistes francesos que d’espanyols: 350.000 

francesos l’any 2012, en front de 1.550.000 

espanyols. Una diferència abismal que no té cap 

tipus de justificació que no sigui una altra que la 

d’abocar la majoria dels esforços de comunicació i de 

promoció durant molts anys en un mercat que 

creixia de forma desbocada, com era l’espanyol, fins 

que va parar de créixer. 
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És dins d’aquesta estratègia d’àmplia presència de la 

marca Andorra en el mercat francès, que s’ha 

d’entendre l’aliança amb l’Stade Toulousain. I per 

què l’Stade Toulousain i no un altre club? 

Geogràficament se situa a la zona de la regió de 

Midi-Pyrénées, que és la que més aporta turistes 

francesos a Andorra. És l’equip de rugbi francès que 

ha guanyat més títols a França, 19 títols de campió 

de França, 4 copes d’Europa. L’any 2000 els mitjans 

de comunicació el van coronar com l’equip del segle. 

Per tots aquests èxits l’Stade Toulousain és un dels 

equips esportius més ben valorats a França. Segons 

l’empresa consultora de màrqueting Advent, el 2012, 

l’Stade Toulousain va ser el club de rugbi més 

apreciat dels francesos i el quart equip esportiu més 

apreciat després de tres grans equips de futbol, com 

són l’Olympique de Marseille, el Paris Sant Germain 

i l’Olympique de Lyon. És a dir que després de tres 

grans clubs de futbol arriba l’Stade Toulousain Club 

de rugbi. 

El 66% dels francesos coneixen l’Stade Toulousain, 

el 66% dels francesos. S’estima que té més de 100 

milions de simpatitzants arreu de França, i la 

temporada 2011-2012, la difusió dels seus partits va 

representar més de 60 hores de televisió. 

Salta a la vista que associar-nos amb l’Stade 

Toulousain ens permet a través del rugbi, posicionar-

nos com una marca propera als francesos, no només 

als francesos de la regió Midi-Pyrénées sinó a tots els 

francesos. I el que és més important ja l’explicaré. 

Aquest acord ens permet ser proactius en aquells 

suports publicitaris on el mercat francès s’hi sent 

còmode i on hi té més afinitat. 

Cal destacar també, que a més dels suports 

publicitaris clàssics, l’Stade Toulousain ens permet 

dur a terme moltes accions promocionals 

directament als seus seguidors. 

Al contracte de patrocini hi ha cinc pàgines de 

contraprestacions respecte a l’acord que hem arribat. 

Evidentment, no els hi diré totes perquè son massa 

llargues, les té a la seva disposició si ho creu 

convenient, però sí que li faré un resum del 

principal. 

Pel que fa als suports de comunicació tenim els drets 

d’explotació conjunta del logotip, logotip Stade 

Toulousain, logotip d’Andorra, com a destí oficial de 

l’Stade Toulousain. I això sí que ho vull destacar de 

forma important perquè l’Stade té altres 

patrocinadors importants, però nosaltres som l’única 

destinació oficial de l’Stade Toulousain. I a totes les 

comunicacions ho podrem dir. 

També tenim els drets d’utilització de la imatge 

col·lectiva dels jugadors dins i fora del camp de 

rugbi, la imatge col·lectiva. 

Pel que fa als logotips d’Andorra, no m’estendré, 

però tenim possibilitat de posar els logotips en 

diferents suports publicitaris a dins i fora del camp. A 

dins de l’estadi i fora de l’estadi, per exemple. 

L’Stade Toulousain anuncia els seus partits en una 

xarxa de tanques, 35 tanques de 4 per 3 metres, a 

fora de l’estadi, i en diferents zones de la ciutat, i 80 

de suports més petits d’1,2 per 1,8 metres. 

Pel que fa dins del terreny de joc, tenim panells 

rotatius, el logo està visible a les pantalles gegants, 

als seients de la banqueta també surt el nostre 

logotip, i un llarg etcètera de contraprestacions pel 

que fa a suports. 

I com a segon gran element de contraprestacions, 

tenim tota la part més de possibilitats de fer accions 

de màrqueting, accions comercials, directament als 

seguidors de l’Stade Toulousain. Per exemple tenim 

un programa de relacions públiques: ens ofereixen 

possibilitat en 20 packs vips d’oferir places amb 

còctel abans i després del partit, a distribuir als que 

nosaltres creiem convenient; 100 seients també pels 

16 partits que es juguen a casa; 16 camisetes oficials 

signades pels jugadors de l’Stade Toulousain; 10 

abonaments per la temporada 2014-2015; també 

tenim un pack de relacions més exclusives amb el 

club; 4 estades per la copa d’Europa amb un viatge 

amb avió per aquestes 4 estades amb la direcció i 

jugadors del club, estada i hotel inclosos; 9 packs 

d’entrenaments comentats amb sopar amb l’equip; 

nou pacs amb la visita a l’estadi i després sopar 

també amb l’equip, i altres coses. 

I pel que fa a les activitats comercials... 

El Sr. síndic general: 

Hauria d’anar acabant, si us plau... 

El Sr. Francesc Camp: 

Sí, ja acabo Sr. síndic. 

Pel que fa a les activitats comercials tenim 20 

newsletters que es poden enviar als abonats del club, 

amb més de 4.000 contactes, amb ofertes d’Andorra. 

Tenim 20 newsletters que podem enviar als 250 

partners, l’Stade Toulousain té 250 altres empreses 

que patrocinen a l’Stade Toulousain. Els hi podem 

enviar als clients d’aquestes empreses doncs ofertes 

d’Andorra. 

Tot això no ho fem sols, ho fem també amb el teixit 

empresarial del país: Grandvalira, Vallnord, 

Naturlàndia, Caldea podran fer aquetes ofertes i 

aquestes ofertes les podrem dirigir a aquestes 

newsletters. 
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Tots els sortejos que farem d’aquests pacs que ens 

ofereix l’estadi toulousenc, perquè de tot això, 

evidentment, el que farem és fer-ho amb sortejos i 

regalar-ho a diferents possibles turistes que puguin 

venir a Andorra i a la vegada que es puguin 

beneficiar de totes aquestes ofertes que ens ofereix 

l’estadi toulousenc. I també, evidentment, l’Stade té 

una gran penetració a Internet amb un nombre molt 

important de seguidors al Twitter i al Facebook, i 

també patrocinem un concurs que es diu: “Le Stadiste 

du match”, que a cada partit els seguidors elegeixen 

el millor jugador del partit, i aquí també nosaltres 

patrocinem aquest sorteig. 

I ja per acabar només... 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre...  

Sr. ministre hauria d’anar acabant... 

El Sr. Francesc Camp: 

Només per acabar dir-li que el cost global del 

patrocini, -que també anava dins la pregunta del Sr. 

Rios-, són 145.000 euros: 105.000 els assumeix 

Andorra Turisme, 40.000 Esquí Andorra, per 

temporada, -hem signat per a dues temporades-, i 

podem rescindir el contracte a la primera temporada 

si no ens sentim satisfets amb una clàusula de 

rescissió que hem d’avisar amb tres mesos 

d’antelació. 

Això seria un resum, molt resumit, de les cinc 

pàgines de contraprestacions que tenim amb aquest 

acord de patrocini. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios:  

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, voldria exposar una mica els objectius 

d’aquesta pregunta que formula el meu grup 

parlamentari. Bàsicament la formulem perquè ens 

sorprèn que el Govern..., -de fet avui ha sortit en un 

parell d’ocasions-, el Govern no respon moltes 

vegades a les expectatives que es creen i en aquest 

cas és molt curiós que s’anunciés la participació al 

patrocini de l’estadi toulousenc, però en canvi no es 

donessin ni les condicions ni el cost d’aquest 

contracte... Bé, entenem que és una cosa ben 

estranya i vist que s’anuncia i es fa una nota de 

premsa, i fins i tot surt als mitjans francesos, -que ho 

hem estat revisant-, i exactament han sortit als 

mitjans francesos i a tot arreu diu que el cost no s’ha 

fet públic, doncs, entenem que un dels objectius era 

que el Govern, d’una manera transparent i també 

obligada també s’entén, ens pogués facilitar el cost 

d’aquest contracte. 

Bé, per valorar el cost perquè està clar que tots 

aquests paquets a mi no em queda clar si ja estan 

inclosos dins del contracte original o poden, perquè 

vostè fa servir el verb “poder” d’una manera 

condicional, poden ser contractats, i per tant aquest 

cost pot augmentar, -si de cas, en el moment de les 

preguntes ja incidiré en aquest punt-, però bé, per 

valorar si el preu és just, el nostre grup parlamentari 

el que sí valora positivament és que es faci inversió 

en promoció turística a França, valora positivament 

que es faci inversió en un esport com és el rugbi, en 

el qual hi ha uns valors, que nosaltres considerem 

molt adequats per la joventut i pels seguidors que es 

mouen en aquest ambient. 

Després, també seria interessant que ens aclarís si 

l’Stade Toulousain està estudiant la possibilitat de 

fer un estatge al país, -cosa que també considerem 

que seria molt bona. 

I finalment el que sí que valoraré és únicament el 

que anunciava a la premsa, el que anunciava la nota 

d’Andorra Turisme, que era que s’havien incorporat 

uns logos a la pàgina web de l’Stade Toulousain. 

L’Stade Toulousain té una pàgina web, realment 

àmplia, amb bastantes divisions i participacions, 

etcètera, doncs li diré que bàsicament quan 

accedeixes a la pàgina web de l’Stade Toulousain el 

logo d’Andorra no apareix per enlloc, accedeixes a 

una pàgina que es diu “prehome”, no accedeix per 

enlloc, i has d’anar navegant fins a accedir a una 

pàgina que es diu “accueil”, i llavors allà t’has de 

desplaçar per la pantalla per arribar a aconseguir 

veure el logo d’Andorra. A banda d’això hi ha un 

botó en un raconet, un botó petitet a l’estil del que 

tenia el “Cirque du Soleil”, entre un botó que diu 

“application” i un altre que diu “braserie”... És a dir 

que, allà al mig hi ha un botó que diu “partenaires 

officiels”, i a “partenaires officiels” trobem el logo 

d’Andorra al mig de vint o trenta logos més. 

Bé, vostè no ha fet clic sobre aquest logo... ni vostè 

ni cap membre del seu equip ha fet clic a sobre 

d’aquest logo, un logo que ja li he dit, que costa 

moltíssim de trobar. No ha fet clic, perquè quan fa 

clic sobre aquest logo, sap què passa? S’obre la 

pàgina web d’Andorra Turisme en castellà. 

Per tant, entenem, ja li dic, donem suport a aquestes 

iniciatives però entenem... A mi de vegades se’m 
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critica per entrar molt en els detalls, en els detalls i 

potser aquesta no és la Cambra per entrar en els 

detalls, però sap què penso? Que la política dels 

detalls ens porta cap a l’excel·lència. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre demanaria que fos breu perquè està ja 

fora de temps. 

Sr. Francesc Camp: 

Gràcies Sr. síndic. 

Intentarem de ser excel·lents en la resposta o en la 

rèplica, Sr. Rios. De totes maneres ho provem. 

L’excel·lència no sempre l’aconseguim ni els uns, ni 

els altres, eh! 

Anem a veure, anem per parts. Tenim més de quinze 

patrocinis en total. Es van dient... es van dient a 

mesura que els anem tancant i els anem informant. 

Pel que fa a aquest, l’objectiu era que d’aquí quinze 

dies presentarem la campanya d’hivern als mitjans de 

comunicació, al sector, com fem sempre i aquí 

hauríem anunciat més detalladament aquest 

patrocini perquè també entenem que tot l’esforç que 

farem, el farem a partir d’ara, sobretot durant tot 

l’hivern que és quan juga també el rugbi, quan hi ha 

el campionat de França i ens permet això focalitzar 

molt el missatge cap a l’hivern. 

D’altra banda també, dir-li que és un patrocini que, 

tot i que no es va anunciar purament el patrocini, 

diu que no es va anunciar el cost... bé, no es va 

parlar del cost segurament, però sí que es va dir en el 

seu moment que això formava part d’un acord amb 

Ski Andorra amb el qual globalment entre les dues 

entitats aportavem 300.000 euros, globalment per 

accions conjuntes, de les quals: 100 Esquí Andorra i 

200.000 Andorra Turisme, i això forma part d’aquest 

acord, aquests 140.000 euros. Potser no vam entrar 

al detall de l’acord en si però, sí de la resta. És a dir, 

el global de l’acord amb Ski Andorra. 

L’estatge no està dins l’acord... 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre, li demano que sigui breu, si us plau. Està 

fora de temps des de la primera intervenció. 

El Sr. Francesc Camp: 

D’acord. Doncs, només dues coses Sr. síndic, si us 

plau. 

L’estatge no està dins l’acord, de què vinguin a 

Andorra però també li puc dir que també tenim la 

intenció de què vinguin i ens agradaria que 

vinguessin, no va poder ser dins de l’acord... Ho 

intentarem, intentarem que vinguin, ens agradaria 

eh! No dic pas que no. 

L’últim punt. A veure, jo no ho entenc però sempre 

em diuen que no hi ha els logos d’Andorra. Ahir jo 

em vaig connectar justament abans, quan estava 

preparant la pregunta. Vostè diu que hi ha una 

prehome, la prehome... A veure, l’estadi toulousenc es 

finança sobretot amb capital privat, amb empresa 

privada, patrocinadors privats, etcètera, etcètera... 

No reben ajudes de l’Ajuntament de Tolosa. Què 

fan el primer de tot? Doncs, quan entres hi ha una 

prehome per reservar tiquets d’entrada per comprar,  

-és normal que hi hagi una prehome per reservar 

tiquets d’entrada. Si no vols comprar, la tanques i 

llavors tens la home, i a la home, a la dreta, -això li 

parlo d’ahir a la nit, eh! Bastant tard ahir a la nit. 

Potser ho van actualitzar ahir a la nit, no dic pas que 

no! Però, a la dreta hi ha el logo... No, no, a la dreta 

jo el vaig trobar de seguida, eh! El vaig trobar de 

seguida... No sé com busca vostè però jo el vaig 

trobar de seguida. Hi ha el logo d’Andorra, 

destinació oficial de l’estadi toulousenc, vale! Llavors 

vostè diu que clica i li surt la pàgina en castellà... Bé, 

això déu ser perquè té l’ordinador configurat en 

castellà. A mi també em passa... 

(Se sent riure) 

És clar, vostè és informàtic de professió, ostres! És 

que no entenc aquest detall. Jo també vaig clicar i, és 

cert, també va sortir en castellà, bé, perquè 

segurament dins de la configuració de l’ordinador 

tinc l’idioma castellà com a idioma per defecte dins 

de l’ordinador. 

Bé, de totes formes, si no fos el cas que és això i és 

realment un altre tema, ja ho mirarem i intentarem 

de millorar-ho, però els logos hi són, les aplicacions 

de l’estadi ja hi són, -als que els agradi el rugbi segur 

que han tingut l’ocasió de veure-ho-, es va acabant 

de posar les diferents adaptacions i, a veure, es fa el 

màxim d’esforç. I repeteixo, el logo d’Andorra hi és, i 

hi és a la home, evidentment a la prehome no hi és, sí 

que surt en petit amb tots els altres sponsors... 

El Sr. síndic general: 

Si els hi sembla entrem ara en el temps de les 

repreguntes. 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios: 

Gràcies Sr. síndic. 
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De tots els paquets que ens ha estat comentant dins 

del contracte, tots estarien inclosos dins dels 145.000 

euros, o n’hi hauria alguns que serien opcionals i per 

tant s’haurien de pagar a banda? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Francesc Camp:  

Això tot està inclòs i, de fet és una de les coses que 

volia comentar en l’anterior pregunta, però no m’ha 

donat temps. 

He dit “podem” perquè està clar que hi ha tanta cosa 

que la nostra intenció és utilitzar-ho tot, i espero que 

ho puguem utilitzar tot. L’objectiu és aquest. I, 

repeteixo, serà sempre amb finalitats de convidar 

afins a l’esport, afins a aquest club i també a través 

de regals que farem amb els “partners” d’aquí 

Andorra, amb les empreses de serveis d’aquí Andorra 

turístiques i que tampoc tinc record per nosaltres 

perquè aquestes empreses oferiran forfets, oferiran 

estades d’esquí, estades a Caldea, estades a 

Naturlandia amb la qual cosa tampoc tindrem més 

cost. El cost únic és aquest, i tampoc hi ha increment 

de cost d’un any per l’altre, és 145.000 euros sense 

cap aplicació d’IPC’s ni cap altre tipus de creixement 

o d’import addicional. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gracies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios: 

Un dels factors que s’anunciaven com una bona cosa 

del contracte de patrocini era que l’Stade 

Toulousain pogués venir a fer un estatge a Andorra. 

Sota quines condicions es podria fer i si això ja està 

tancat o s’està treballant o si el ministre ens pogués 

ampliar la informació en aquest sentit ho agrairia. 

Gracies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gracies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Francesc Camp: 

Gracies Sr. síndic. 

A veure, ja li he comentat abans. No ho hem pogut 

tancar dins de l’acord, ens agradaria que vinguessin. 

En tot cas, paral·lelament hi estem treballant. Ja 

sabem que aquests clubs estan molt sol·licitats i 

repeteixo, farem els màxims esforços per poder 

aconseguir que dins d’aquests dos anys com a mínim 

que vinguin a fer un estatge durant un dels dos anys 

com a mínim, però no ho hem pogut tancar dins de 

l’acord i hem preferit avançar amb l’acord perquè ens 

corria pressa tancar-lo per poder aplicar totes 

aquestes accions de cara a la campanya d’hivern. 

Gracies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gracies. 

Alguna altra repregunta... 

Bé, si no hi ha cap altra repregunta passem a la 

sisena de les preguntes presentades. 

6. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Rosa Gili Casals, 

consellera general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 28 

d’octubre del 2013, relativa a l’acomiadament 

de dos traumatòlegs dins del projecte de 

reestructuració del servei de traumatologia de 

l’hospital.  

Fou registrada amb el número 861 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 55/2013, del 28 d’octubre. 

Exposa la pregunta la Sra. Rosa Gili Casals. 

La Sra. Rosa Gili: 

Gracies Sr. síndic. 

Durant el mes d’octubre, ens assabentàvem de 

l’acomiadament no causal de dos metges 

traumatòlegs assalariats al Departament de 

Traumatologia del Servei Andorrà d’Atenció 

Sanitària de l’Hospital Nostra Senyora de Meritxell. 

Atesa aquesta informació es pregunta: 

Ens pot explicar Govern les raons que expliquen 

aquests acomiadaments i de quina manera 

funcionarà ara el Departament de Traumatologia de 

l’hospital? 

Gracies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gracies. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Gracies Sr. síndic. 

Molt Il·lustre Consellera Rosa Gili, just un petit 

aclariment. El Departament de Traumatologia al que 

es refereix en realitat el denominem, doncs, Equip 

Especialitzat de Cirurgia Ortopèdica i 

Traumatologia, més conegut com a equip d’ECOT i 

amb tots els respectes, em referiré amb aquests 

termes a l’hora de contestar a la pregunta. 

En els darrers temps i, en concret des de l’inici de 

l’any 2012, la direcció general del Servei Andorrà 

d’Atenció Sanitària i la direcció assistencial ja van 

detectar greus problemes de funcionament en l’equip 

d’ECOT que van tenir com a conseqüència, entre 

altres, la dimissió del cap d’equip el 31 d’agost del 

2012. 

A partir d’aquella data, la direcció assistencial i 

posteriorment la direcció general del Servei Andorrà 

d’Atenció Sanitària han assumit directament la 

coordinació d’aquest equip d’ECOT procedint, 

evidentment, a valorar el seu funcionament a fi de 

poder prendre les mesures escaients i, no de manera 

immediata vist el context i la configuració, però 

també perquè ja fa temps que s’anunciava una 

reordenació més global dels diferents serveis, 

departaments, equips i, doncs, de l’Hospital Nostra 

Senyora de Meritxell. 

Un equip, -diem equip-, que com vàrem confirmar 

les avaluacions, totes les avaluacions que s’han dut a 

terme es va concloure que no era un equip que 

estava particularment d’estructurat, fragmentat i que 

existien greus problemes de cooperació, coordinació, 

cohesió entre els professionals que podien inclús 

comprometre l’atenció als usuaris. Una, de fet, una 

plantilla de deu traumatòlegs, però una justa posició 

de persones i no un equip i amb permanents 

tensions. Estem parlant justament d’una plantilla de 

deu traumatòlegs, és a dir, vuit metges assalariats i 

dos metges liberals, cinc dels quals participen al 

sistema de guàrdies. 

Malauradament, els dos traumatòlegs que fan 

l’objecte de la pregunta i afectats pels 

acomiadaments no han estat capaços d’adaptar la 

seva actitud als canvis proposats per la direcció, pel 

Consell Directiu del SAAS i el seu comportament 

estava fent, realment molt difícil avançar en la 

direcció desitjada per l’Hospital Nostra Senyora de 

Meritxell, pel Servei Andorrà d’Atenció Sanitària i 

els diferents responsables. Per aquest motiu, la 

direcció general del SAAS va proposar al Consell 

Directiu del SAAS el seu acomiadament que va ser 

acceptat en sessió i es va concretar el proppassat mes 

d’octubre. 

Com queda ara doncs l’equip d’ECOT del Centre 

Hospitalari Andorrà o de l’Hospital Nostra Senyora 

de Meritxell? 

Doncs, primer de tot, important, tenim en plantilla 

en aquests moment vuit traumatòlegs que asseguren 

el funcionament del servei i com sempre, sota la 

direcció i la supervisió directa de la direcció 

assistencial i de la direcció general i amb informació i 

tractament d’aquest tema en Consell Directiu del 

SAAS. El més important per millorar el 

funcionament de l’equip d’ECOT, el SAAS, -com 

sabeu-, va convocar un concurs públic per a la 

contractació d’un cap d’equip d’ECOT. Ha estat 

publicat al BOPA el 18 de setembre del 2013 i en els 

que els requeriments, vull dir, tot l’edicte s’ha fet i 

llegint l’edicte ja veiem la voluntat d’avançar en 

aquest tema, de responsabilitats de coordinació i de 

gestió en el qual es demanava un projecte 

d’organització de l’equip d’ECOT, un projecte 

assistencial molt complert. S’han presentat deu 

candidats en aquest edicte i finalment ha estat 

escollit el Dr. Josep Muñoz Vives, metge especialista 

d’ECOT que compta amb una dilatada experiència 

professional en tant que traumatòleg però també en 

gestor d’equips que és el que precisàvem com a 

qualitat i que s’incorporarà el proper 13 de 

novembre, és a dir, la propera setmana. Doncs, el 

nou cap d’equip, evidentment, coneix ja la 

problemàtica de l’equip, comparteix les primeres 

recomanacions perquè ell ara té l’encàrrec d’aplicar 

aquest projecte assistencial en un equip molt 

important, en un departament, -que ja sabem-, és un 

dels pols de referència del país vist la nostra 

configuració i la tipologia d’hospital que tenim i, 

evidentment, desplegarà un projecte assistencial 

molt complert. On es posarà èmfasi, -i després puc 

entrar en més detall-, és en tota la part de control de 

qualitat i seguiment sempre en base a una millora de 

l’atenció a l’usuari. Espero, doncs, que amb tots 

aquests canvis l’equip d’ECOT, evidentment, millori 

en el seu funcionament i s’asseguri a la població 

l’atenció mèdica que es mereix. 

Gracies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gracies. 

Sra. consellera. 
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La Sra. Rosa Gili:  

Sí, gracies Sr. síndic. 

L’acomiadament sobtat dels dos traumatòlegs de 

l’hospital va sorprendre. D’un dia per l’altre 

s’acomiadaven dos professionals en plantilla, 

treballadors de l’hospital des de fa 10 anys. Uns 

professionals reconeguts per molts pacients, 

insisteixo, des de fa deu anys i no dos dies. Només 

cal mirar els 134 comentaris en la notícia del passat 

5 d’octubre en un mitjà de premsa del país gairebé 

tots de suport als dos metges. Poques vegades tenim 

tants comentaris en una notícia en aquest país. 

Metges reconeguts també pels seus homòlegs com a 

bons professionals i bons companys i fins i tot pel 

mateix director del SAAS i així ho podem llegir en 

les seves declaracions a la premsa on, fins i tot, quan 

parla dels dos metges es refereix a ells parlant d’un 

grup de professionals potent i pels quals té un gran 

respecte professional i personal. Al mateix temps 

d’aquesta notícia ens assabentàvem que al mateix 

mes d’octubre, -i ara ens ho ha explicat la Sra. 

ministra-, es preveia la incorporació d’un nou cap de 

traumatologia i avui mateix dia en què tractem 

aquesta pregunta hem pogut llegir a la premsa el 

nom d’aquesta persona. Costa entendre que en lloc 

d’esperar la incorporació d’aquest nou cap, -que ens 

en ha dit totes les virtuts-, que tindrà permissió de 

dirigir, d’optimitzar i millorar el Departament de 

Traumatologia, s’actués un mes abans de la seva 

incorporació de manera, diria, precipitada. Poca 

lògica hi ha.  

Les explicacions donades pel director de l’hospital 

fan referència a les titulacions dels metges. Aquesta 

explicació apareix poc creïble deu anys després de 

bons serveis al Centre Hospitalari. Ara se n’adonen? 

Algú es creu que aquesta sigui una raó? Siguem 

seriosos, si us plau. 

També al·legava el director del SAAS manca de 

polivalència per part dels dos metges. Li demanarem 

posteriorment a la Sra. ministra si ens ho pot 

desenvolupar una mica més. En quant a l’ocasió de 

l’última Festa Magna, els periodistes van preguntar a 

la Sra. ministra sobre les raons d’aquests 

acomiadaments, la Sra. Rodríguez contràriament al 

Sr. Burgués, va centrar-les totalment, -gairebé diria-, 

en el comportament inadequat en els Drs. Ragio i 

Huertas tal i com ho ha fet avui. 

Per les seves explicacions entenem que se’ls hi 

reprotxa no haver fet la feina deguda. Per reprendre 

les seves paraules va explicar que la seva feina havia 

de consistir en participar en les guàrdies, sessions 

clíniques, transferència de l’activitat, respectar la 

programació del bloc quirúrgic. En definitiva, 

respectar les regles del joc d’un servei d’un hospital 

públic. Si aquests senyors realment no feien la seva 

feina, això és molt greu Sra. ministra, estem d’acord. 

I per tant, diem si aquesta és la veritable raó no 

entenem l’actuació del Govern de DA, que sí que és 

el d’Andorra però també és el de DA, Sr. ministre 

Alcobé. 

En aquests casos hi ha un mecanisme molt més 

adequat per acomiadar algú, i és el que s’efectua en 

el cas de faltes greus. Se’n diu l’acomiadament causal 

i aquest no comporta cap indemnització, i per tant, 

no entenem com aquest acomiadament s’acaba amb 

una indemnització d’un any de salari en el cas 

d’aquests dos professionals. Si hagués estat així, 

l’Estat n’hauria sortit beneficiat i per tant cal ser 

conseqüent, i avui més que mai. 

La conclusió és evident. L’actuació de Govern no 

sembla clara ni transparent. I és que d’una banda, 

escoltant les manifestacions del director del SAAS i 

de la Sra. ministra, no ens queda gens clar en base 

amb què acomiadem aquestes dues persones. I de 

l’altra ens preocupa i molt la pèrdua de bons 

professionals amb la conseqüent pèrdua de qualitat 

del nostre hospital. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez:  

Miri senyora consellera Rosa Gili, siguem prudents. 

Quan parlem de bons professionals i de qualitat la 

millor garantia que podrem donar al nostre país i als 

usuaris és treballar de manera molt decidida i 

aconseguir que, si és possible com a més tard a finals 

de l’any que ve per donar temps als professionals de 

l’hospital, estigui acreditat aquest hospital. Perquè 

quan estigui acreditat estarem tots tranquils perquè 

hi haurà indicadors inclús de qualitat per parlar de 

bons professionals i de qualitat.  

Un bon professional, avui en dia, no és únicament 

un bon professional que assegura les seves 

intervencions, els seus actes purament mèdics, hi ha 

una qüestió efectivament de comportament. Si 

parlem d’un equip, a nivell de l’equip hi ha regles 

també del joc, de coordinar-se, i sempre, sempre en 

benefici de l’atenció a l’usuari i no únicament a 

coordinar-se a nivell d’un equip, però coordinar-se 

amb els professionals fora del servei o departament, o 

de l’equip, coordinar-se amb serveis doncs com 

urgències, coordinar-se amb l’exterior. Doncs, fem 

atenció, en un equip els comportaments, les actituds, 



Sessió ordinària del dia 7 de novembre del 2013 Núm. 14/2013 Diari Oficial del Consell General 

21 

la gestió de conflictes és molt important i poden 

perfectament algunes persones no encaixar amb una 

reforma i amb una reestructuració. Que hem 

perdonin, de sobtat? Res. Es que portem anys. No 

ens descuidem que ja vam fer un Pla estratègic de 

salut i que intentem donar-hi continuïtat inclús en la 

precedent legislatura. Inclús jo, com a presidenta del 

consell directiu del SAAS, en un moment que 

estaven de vacances els directius responsables i el 

propi cap d’equip de cirurgia i traumatologia de 

COT, vaig haver d’intervenir com a presidenta del 

consell directiu del SAAS per intentar calmar... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

... per intentar calmar doncs l’equip de COT, que 

d’equip res! Doncs, siguem molt curosos. El que fem 

és efectivament avançar en una ordenació no 

únicament del servei de COT, del departament o de 

l’equip, perquè no està encara, no és un servei 

jerarquitzat, d’avançar cap a això que és l’única cosa 

que garantirà la bona coordinació en benefici d’una 

millor atenció a l’usuari. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem en el torn de les repreguntes. 

Sra. consellera. 

La Sra. Rosa Gili:   

Sí moltes gràcies Sr. síndic. 

A veure, la Sra. ministra em demana prudència en 

quant a la valoració dels bons professionals. És 

veritat, jo no sóc especialista d’això, ara bé m’he 

basat evidentment en les manifestacions que he anat 

veient de la gent i que m’han anat arribant i a més a 

més, li torno a dir el que li he dit abans, si eren mal 

professionals haver-los acomiadat de manera causal i 

amb això no ens hauríem queixat de res, li hauríem 

donat la mà, hauríem estat amb vostè, per tant no ho 

entenem gaire.  

A veure, sobre el tema de les actituds, jo a la premsa 

vaig llegir que el problema anava lligat amb tres 

professionals, no únicament amb dos, i la cosa 

s’acaba únicament amb l’acomiadament d’aquests 

dos metges. Llavors, jo per això lligo una mica les 

declaracions que va fer el Sr. Burgués, perquè és 

veritat que la Sra. ministra d’això no n’ha parlat, 

però les explicacions que van sortir a la premsa van 

ser que si s’havia decidit acomiadar aquestes dos 

persones era per un problema de titulacions.  

Per tant, jo aquí voldria demanar a la Sra. ministra si 

em podria dir quines titulacions tenen aquests dos 

metges acomiadats? En tot cas, dir-nos clarament si 

tenen o no, la titula..., perdó avui, la titulació de 

metges especialistes en cirurgia ortopèdica i 

traumatologia, espero haver-ho dit bé aquest cop. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez:  

No es preocupi Sra. consellera Rosa Gili. No cal ser 

de totes maneres especialista del sector i de COT per 

poder dir bons o mals professionals. Per això he dit 

que això ho podrem dir tots, no jo avui ho diria, i és 

per això que l’acomiadament de totes maneres és no 

causal.  

L’hospital no està acreditat i tenim de lluitar tots per 

una acreditació d’aquest hospital que farà que a tots 

els nivells es respectin uns procediments i uns 

procediments escrits, perquè sinó les actuacions es 

queden limitades, hi ha molts nivells. 

Doncs, de totes maneres, no es preocupi, és una 

preocupació de tothom. Tots els hospitals que ens 

envolten als Pirineus i molt més enllà dels Pirineus, 

estan tots acreditats, públics i privats, i doncs, no es 

preocupi. Això és una preocupació de conjunt i no 

cal ser especialistes perquè és sinònim de millora 

contínua de la qualitat, i com que tots ens 

preocupem d’una millor qualitat, s’ha de mesurar, 

ens hem d’assegurar que ens emmarquem en 

processos d’acreditació i de certificació. Doncs, això 

és per tot, no es preocupi, no cal ser especialista en la 

matèria. 

Després, la gent diu, els comentaris, perdoni’m! 

Potser diran la Sra. ministra ni mira google, ni mira 

els comentaris. No, no perquè hi ha alguns 

comentaris, a veure el que és important i em 

perdonaran........ la satisfacció i les queixes, és les 

queixes quan les tenim i per escrit, inclús a nivell 

verbal, jo no em permetria de dir: “és que 

verbalment m’han dit”. Estem en un procés de 

millora, doncs, fem referència al que tenim. En cap 

cas jo he dit que són, i el Sr. Burgués també ho ha 

dit, no són mal professionals per això no els 

acomiado per via causal o no s’ha proposat en el 

consell directiu del SAAS acomiadaments causals. El 
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SAAS procedeix regularment a acomiadaments, i 

des de no sé com a mínim des del 2009 podran tenir 

dades exactes, hi han hagut més de 30 

acomiadaments i 14 impliquen facultatius. 

El Sr. síndic general: 

Hauria d’anar acabant si us plau... 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Doncs, a més a més la cosa no s’acaba amb aquests 

dos, però no en el sentit dels acomiadaments, el que 

continua és la reorganització i la reestructuració del 

servei, això no vol dir que continuarem acomiadant, 

continuarem millorant l’organització perquè és un 

treball no de dos dies, i no sobtat, i no és improvisat, 

ve de lluny i poc a poc avancem en la jerarquització 

de l’hospital i en la millora del control de la qualitat. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili:  

Sí moltes gràcies. 

A veure, la Sra. ministra no ,m’ha contestat a la 

meva pregunta dels diplomes. Em pot dir, si us plau, 

si aquests dos metges tenien la titulació requerida o 

no per exercir la feina? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Torno a pensar que estem al límit de la pregunta. No 

sé si la ministra vol contestar o no... 

Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez:  

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, sí contestaré perquè totes aquestes preguntes 

parlen de COT, de cirurgia ortopèdia i 

traumatologia, però honestament, és veritat que ens 

hi juguem l’aclariment d’una reestructuració del 

conjunt de l’hospital i la manera de procedir i la 

manera de defensar un projecte assistencial val la 

pena. 

En quant a titulacions ja ho hem dit. No és un 

problema de titulacions perquè no estem bojos. 

Durant 10 anys aquestes persones han estat exercint, 

el que passa és, que estigui clar, que a partir d’ara, és 

el que vaig dir jo en la meva entrevista, serem molt 

exigents a tots els nivells independentment de les 

titulacions, i la titulació si parlem en relació amb 

Espanya MIR, la titulació MIR l’exigirem, però és 

que no només segons les funcions. Ara ja tenim, 

doncs, un cap d’equip però és que a més a més 

exigirem a part de la titulació d’altres qualitats com 

es fa a tot arreu i direm clarament que es va a valorar 

les competències. Perquè ja prou de pensar que 

podem entrar en una institució i quedar-nos. Ens 

preocuparíem per la formació, per la capacitat, la 

implicació a docència, la implicació en sessions 

clíniques. Doncs reitero, disculpi, li precisaré, perquè 

tenim avui 8 traumatòlegs, exactament doncs el 

títol, disculpi, suposo que tenen la titulació o una 

titulació que en el seu moment es va considerar 

vàlida i han estat deu anys amb aquesta titulació. 

Doncs no és un problema, però que sí que serem més 

exigents per al futur, i serà el MIR, això jo li puc 

garantir. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili:  

Sí moltes gràcies, gràcies per l’aclariment Sra. 

ministra, però avui és que estic molt sorpresa perquè 

veig que tots els assessors de la Sra. ministra diuen 

coses una mica estranyes no! És a dir, crec que ha 

quedat clar que no hi havia cap tipus de problema 

amb les titulacions d’aquestes persones. 

Jo la pregunta ara que voldria fer a la Sra. ministra 

és: vist que estàvem tan a prop de tenir un nou cap 

del departament de COT o no sé com s’ha de dir, 

per què no es va esperar a la incorporació d’aquest 

nou cap, que té moltíssimes virtuts, -abans ens ho ha 

explicat pel que ha dit la Sra. ministra-, per tant per 

què no es va deixar que aquesta persona fes la seva 

feina, conegués els professionals i a partir d’aquí 

agafés la decisió? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 
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La Sra. Cristina Rodríguez: 

Sra. Rosa Gili, miri això dels assessors de la ministra, 

perdoni, ja he precisat que a més a més, són 

responsables, i en aquest segon cas, disculpi però és 

el director de l’hospital, el director general del 

SAAS, i penso que això de dir els assessors, els 

assessors i deixant creure que diuen el que volen, no, 

no! És la impressió que potser vostè tindrà, però no 

és així. Expressar-se a nivell de la premsa....., sí ja em 

pot ensenyar el Diari, ja he dit o la premsa....A 

vegades els titulars, però és que per favor....I quan es 

treuen les coses del context també que em perdonin, 

eh! sobretot quan es parlen de coses tan sensibles.  

Per què no m’he esperat a què arribi doncs el cap 

d’equip? 

Per què? Escolti en una institució on hi ha hagut des 

de fa més d’un any, el director assistencial, el 

director general de l’hospital, un consell directiu del 

SAAS, i amb la informació quan pertoca 

corresponent a Govern, pensem, hem pensat que bé 

hi ha algunes coses que valen la pena vista tota la 

anàlisi de situació que fem, actuar. Actuar, posar 

unes bases, i ara el cap d’equip arribarà i tindrà més 

facilitats, per justament explicar el seu projecte 

assistencial, que es basa justament en unes 

condicions indispensables d’equip, de coordinació i 

de fomentar, doncs la cohesió. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. Meritxell Mateu. 

La Sra. Meritxell Mateu: 

Gràcies Sr. síndic. 

Jo, només és una pregunta per la ministra perquè en 

una de les seves respostes m’ha deixat una mica 

sorpresa, i suposo que és perquè ha anat potser una 

mica ràpid. 

Ha dit. “A partir d’ara totes les titulacions seran 

MIR”. 

Vol dir que totes les titulacions només seran 

espanyoles o hauran de passar el concurs espanyol? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Gràcies Sr. síndic. 

No, per això penso que he precisat pel que fa 

Espanya. Evidentment que no, evidentment, portes 

obertes, i ja ho sabeu que sóc, -com diuen sempre-, 

afrancesada. He agafat l’exemple de MIR, però li puc 

assegurar que benvinguts siguin efectivament d’altres 

professionals amb totes les qualificacions que siguin 

necessàries, sobretot. I si m’he expressat malament 

en aquest moment, he agafat l’exemple de MIR 

perquè ens girem molt sovint, molt espontàniament 

cap a Espanya i la titulació així de referència és dir 

MIR, hi ha molts MIRS doncs a l’hospital, disculpi. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí moltes gràcies. 

Bé, abans de tot voldria dir-li que quan em refereixo 

als assessors no entenc que sigui cap manca de 

respecte, i si ha semblat que n’hi hagués algun no és 

en cap cas la meva intenció. 

Però en canvi sí que em preocupa la premsa del país, 

i espero que els companys periodistes, no sé, facin 

una mica de reflexió com l’estic fent jo ara, de dir no 

sé què esta passant no! 

A veure, jo per retornar, tinc vàries coses a dir, 

justament la Sra. ministra m’ha estat ara dient que 

per tant, essencialment el problema que hi ha era la 

relació d’aquests dos professionals. A la premsa es 

parlava d’una tercera persona, que jo en cap cas 

entraré a jutjar si era bona o si no era bona. Però, les 

explicacions del Sr. Burgués van ser les de dir que 

s’havia agafat aquesta decisió en relació amb les 

titulacions. Vostè ara m’està dient que el tema de les 

titulacions en cap moment es posa en dubte, per tant 

em pot aclarir quins criteris hi han hagut per triar 

aquests dos professionals i no algun altre com per 

exemple algun que s’ha citat a la premsa? 

Gràcies. 

El Sr síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 
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La Sra. Cristina Rodríguez:  

Jo crec que he donat la resposta en la primera part 

de la sèrie de respostes de la pregunta. Ja he dit 

clarament que en un moment donat es valora 

justament el fet de realment de poder constituir un 

equip, contínuament estan fent front a conflictes, i a 

més a més, tot particularment, vull dir el director 

general del SAAS ha tingut justament, ha pogut 

intercanviar i avisar tot particularment aquests dos 

professionals perquè plantejaven doncs aquest 

problema de comportament.  

La tercera persona, -escolti-, la tercera persona he 

parlat doncs d’una plantilla de deu persones, de deu 

traumatòlegs, ara n’hi ha vuit, i nosaltres continuem, 

continuem amb les mateixes exigències. 

En quant a les titulacions...., exigències, i exigències 

de comportament, evidentment de bona pràctica, de 

respecte d’un conjunt de coses, i a més a més recordo 

que tenim pendent la resposta a una pregunta escrita 

que ha fet el Grup Socialdemòcrata, que serà molt 

important, sobre el planning de guàrdies, no 

únicament un planning amb l’acord de Govern, i 

amb la conformitat de Govern, la resposta serà molt 

complerta a nivell del planning de guàrdies. És que 

un conjunt d’actituds en moments claus de 

funcionament d’un bon programa doncs quirúrgic. El 

planning de guàrdies tindrà molta informació.  

En quant a les titulacions, com ha dit ben bé vostè, 

no hi ha cap problema, era un punt de més. I també 

jo en vaig parlar el dia que vaig fer, que em van 

entrevistar el dia de la Festa Magna. Les titulacions, 

cap al futur tindrem noves exigències, però no 

únicament en les titulacions, en l’experiència, en la 

capacitat d’integrar-se en un equip. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna repregunta.... 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili:  

Sí moltes gràcies. 

A veure, jo el que li voldria ara demanar a la Sra. 

ministra, jo tinc coneixement que aquests 

professionals han rebut el recolzament dels seus 

companys, per tant, em sobta molt aquesta mala 

relació, i també el que ens ha arribat al nostre 

coneixement és també, és que aquestes dos persones 

tenien, si puc dir, la mala costum de deixar palès 

quan alguna cosa no funcionava, com temes de 

problemes d’espais no esterilitzats adequadament, 

problemes de manca de material, i tota una sèrie de 

coses així. 

Jo voldria saber si la Sra. ministra en té coneixement 

de tot això? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez:  

Miri, el recolzament dels seus companys, estem 

parlant d’un equip, d’un equip amb responsabilitats. 

No estem parlant de companys i d’entendre’s, quan 

s’han d’entendre i de solidaritats quan s’han de 

solidaritzar. Estem parlant d’un hospital públic en el 

qual s’han de respectar les regles del joc. Doncs tots 

estan conscients de les exigències, i les exigències a 

nivell de comportaments i actituds. Si aquests 

professionals han pogut denunciar en un moment 

donat disfuncionaments, per fortuna que els han 

denunciat si els han vist, perquè són utilitzadors d’un 

hospital, en tot el sentit de la paraula. I suposo que 

ho han comunicat a direcció assistencial, ja que no 

tenen des de fa més d’un any un cap d’equip, ho han 

comunicat a direcció assistencial, ho han comunicat 

a direcció general, i sense que això arribi potser al 

Consell Directiu del SAAS, perquè com a presidenta 

del Consell Directiu del SAAS, i a més a més 

ministra, potser hi ha algunes coses que es poden 

resoldre a nivell d’una institució pública. Un 

hospital, l’únic hospital que tenim, d’una dimensió 

molt humana, on es tindria de poder, realment, 

treballar tots en benefici doncs de l’usuari, i 

evidentment denunciant els incidents, denunciant 

els disfuncionaments. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Xavier Montané. 

El Sr. Xavier Montané: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sra. ministra, a banda de, deixant de banda les 

titulacions dels professionals que han estat 

acomiadats o els que s’han quedat, deixant de banda 

també els comentaris anònims, que em fa, doncs, 

sorprèn doncs que es facin al·lusions a comentaris 
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anònims, quan interessen són comentaris que no 

hem d’escoltar, i quan ens interessen sí que els 

prenem en compte. 

També tenim constància de què molts pacients els 

quals havien estat tractats per aquests dos 

professionals, doncs, em consta que hi havia un grau 

de satisfacció important per part dels pacients i per 

tant, doncs, aquesta relació metge-pacient doncs 

molta gent ha lamentat el no poder comptar amb 

aquests professionals. 

Però, deixant de banda tot això, Sra. ministra, 

podem dir que el motiu de l’acomiadament a banda 

de les titulacions, a banda dels possibles conflictes 

entre companys o, al contrari, el suport dels 

companys, podem dir que aquest acomiadament ha 

estat perquè aquests dos professionals no anaven en 

la mateixa línia que des de la direcció de l’Hospital o 

des del SAAS es vol enfocar, diguem, de cara al 

futur amb aquest departament del COT? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez:  

Sí, Sr. conseller Xavier Montané, així és. No 

únicament no anaven en línia, però no respectaven 

el compromís que ja demanàvem des de fa temps: de 

cohesió, de participació, doncs clarament, i això és 

molt important perquè ja fa molt de temps que 

intentem ordenar, organitzar el que és pel país 

efectivament un punt de referència. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. Sílvia Bonet. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet:  

Gràcies Sr. síndic. 

Enllaçant una mica amb la pregunta del Sr. 

Montané, a mi m’agradaria saber, a veure, quan es 

pren una decisió d’acomiadament d’aquestes 

característiques de dos professionals, a més a més, 

dels quals els seus pacients n’estaven molt contents i 

aquí hem reiterat vàries vegades que la seva pràctica 

no es posava en dubte, que era una qüestió de 

comportament, a mi m’agradaria saber exactament la 

direcció del SAAS què ha fet durant tot aquest any, 

des de com a mínim quan va plegar l’anterior cap 

d’equip fins el moment de l’acomiadament, quines 

accions s’han fet per intentar redreçar aquesta 

situació? Perquè puc entendre que alguna acció 

s’hauria d’haver fet o alguna oportunitat se’ls hauria 

d’haver donat per poder continuar i redreçar aquest 

comportament. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Sra. consellera Sílvia Bonet, vostè coneix 

particularment aquest món, coneix les 

responsabilitats, que exerceixen els diferents 

professionals i ja és de manera, efectivament, 

reiterada i no únicament a nivell de converses, són 

diferents responsables que actuen a nivell d’un 

hospital. A part de què ja li he dit, com que el cap 

d’equip estava per dimitir! No ens descuidem d’això, 

un professional també del país, de fa molt de temps, 

que tots els seus pacients estan contents d’ell, va 

dimitir! I la precedent, perquè no ens descuidem que 

són acomiadaments rellevants i que malauradament 

per la institució del SAAS també s’han acomiadat 

direccions, que encara és més rellevant per a 

nosaltres que estem preocupats per l’estabilitat 

d’aquesta institució. 

Doncs, s’han fet moltes coses, eh! I la primera és 

exigir aquesta millor atenció, aquesta coordinació i 

tots treballar a l’una, i sobretot quan no hi havia un 

cap d’equip, que ha tingut, que ha dimitit en un 

moment donat. Doncs, ja li puc assegurar que tot 

l’equip directiu, la direcció més especifica assistencial 

i la direcció general han estat constantment. 

Si s’han fet responsables, no hi ha hagut equip des de 

fa més d’un any. Doncs, com a mínim, com a mínim, 

la direcció assistencial i la direcció de l’hospital ja 

han exercit aquesta responsabilitat i han viscut el dia 

a dia, i han preparat, a més a més, una reforma 

efectivament de calat a nivell d’un l’hospital, que 

anem cap a una jerarquització i cap a una altra 

organització. 

I, per favor, quan parlem a més a més del projecte 

que ha de portar cadascú i normalment, doncs, un 

equip, hi ha moltes dimensions, no únicament la 

pura i dura assistencial on trobaríem l’elaboració 

d’una programació quirúrgica... 
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El Sr. síndic general: 

Hauria d’anar acabant, si us plau... 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

...però també dimensions de participació a formació 

a sessions clíniques. Doncs, són molts els elements 

que han fet que en un moment donat... 

I això no vol dir que efectivament tenien els seus 

pacients, els seus usuaris amb una relació 

privilegiada, però tot es dóna per suposat. 

En un moment donat tenim d’assumir 

responsabilitats i algunes de canvi i d’organització 

definitiva de l’únic hospital públic que tenim al país. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili:  

Sí, moltes gràcies. 

Bé, d’entrada m’ha alegrat sentir les paraules del 

conseller Montané perquè me n’adono que no sóc 

l’única d’haver sentit que aquests dos metges tenien 

més aviat bona premsa i, per tant, bé... 

Després, jo el que li deia abans en relació amb 

aquestes queixes que feien aquests professionals, més 

que res li deia perquè jo espero que en cap cas tingui 

a veure amb les actituds aquestes que se’ls hi 

reprotxa, eh! Només ho deia per això. 

Després una altra cosa, quan li parlava de què sé que 

hi ha hagut una manifestació de suport dels mateixos 

companys cap aquests metges, aquí també 

m’estranya molt perquè vostè m’està parlant de 

treball en equip, de cohesió... A veure, jo entenc que 

quan amb algú no t’avens, jo en tot cas, mai li faria, 

com ho diria, cap manera, cap recolzament de 

qualsevol manera. 

Bé, per tornar a la meva pregunta jo el que voldria 

demanar-li és... Ja sé que les declaracions de la Sra. 

ministra avui són bastant diferents de les del Sr. 

Burgués, però tot i així considero que aquestes 

declaracions, -justament com que li tinc molt 

respecte com a l’assessor que és-, les hem d’escoltar, 

eh? 

I també una altra de les coses que va dir és que els hi 

reprotxava una manca de polivalència a aquests 

professionals. Per tant, si m’ho pot explicar també la 

Sra. ministra. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Sra. Rosa Gili, reitero, assessor no és el Dr. Lluís 

Burgués. El Sr. Lluís Burgués, és el director general 

del Servei Andorrà d’Atenció Sanitària. No és un 

assessor. 

I, després, disculpi! La pregunta més específica? 

El Sr. síndic general: 

Pot repetir la pregunta... 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Ai! La polivalència! 

Home! Aquesta paraula “polivalència”, doncs, 

evidentment la polivalència si m’ho demana a mi, 

avui, inclús com a ministra i com que sóc a la vegada 

presidenta del Consell Directiu del SAAS, doncs, 

polivalència... potser en un àrea especialitzada com 

cirurgia, ortopèdia i traumatologia, doncs, la 

polivalència podria ser efectivament: traumatologia 

per a fins de traumatòlegs, però traumatologia 

especialitzada en el sentit ampli. També podria ser 

ortopèdia, i polivalència també en no tenir 

únicament una pràctica, preocupacions únicament 

per la pràctica mèdica, però interessar-se pel que és 

formació, per la participació en una vida doncs, 

d’equip. 

I ja dic, i no en parlem aquí, i només parlem de 

l’equip, però ja sabem que l’equip, l’equip de COT, 

tampoc és un equip si no es relaciona amb el seu 

entorn, l’entorn immediat a nivell de l’hospital, però 

l’entorn amb l’exterior. Doncs, polivalència és molt 

genèric, però efectivament es podria anar molt lluny 

en les precisions. 

Jo penso que ara el nou cap d’equip amb 

l’experiència que té en els diferents àmbits ja 

precisarà, efectivament, si escau, el que vol dir 

polivalència en un sector tan específic com aquest. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí, molt bé, moltes gràcies. 
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Bé, si he dit assessor i no ho havia de dir, m’excuso 

perquè no me n’havia adonat abans que aquest era el 

problema tan greu que havia comès. 

Pel que fa a la polivalència, ja sé el que és la 

polivalència, vull dir no en medicina però entenc 

què vol dir la polivalència i, per tant, el que voldria 

saber és, que és el que no feien dins de la seva 

pràctica, que crec que és el que interessa a la 

població, al final és el fet de saber quines 

intervencions fan i el servei a l’usuari, perquè estic 

d’acord amb vostè que és molt important el 

funcionament a dins de l’hospital de què tot 

funcioni, evidentment que sí, però crec que a l’usuari 

que som tots els que estem aquí, potser els que avui 

s’estan interessant per aquest tema, el que ens 

interessa són les intervencions. 

I, per tant, jo és aquí que quan vaig llegir 

polivalència, per a mi anava per aquí, si m’he 

equivocat doncs ja ens ho explicarà, però si realment 

hi ha una part del que jo dic quan es parlava de 

polivalència, m’agradaria saber què és el que no feien 

aquests metges com a intervencions i què havien de 

fer? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Miri, el que no podré fer jo com a ministra avui al 

Parlament és detallar-li intervencions quirúrgiques, 

amb el tipus d’intervenció. I si això s’ha de fer, ja us 

ho passaré amb una nota justament en complement 

de la informació del planning de guàrdies perquè no 

tinc cap inconvenient en donar informacions sobre 

l’activitat, les intervencions i, si a més a més, aquests 

professionals com el conjunt de professionals 

codifiquen l’activitat, donar-li coneixement del 

conjunt mínim bàsic de dades de manera 

confidencial i que es pot donar com a informació. 

Ara bé, el que sí que diré i de manera general perquè 

és un repte que tenim també a nivell de país, és que 

gran part de la traumatologia se’ns va cap a fora i 

penso que en podem recuperar per donar millor 

servei al país, i això també és una cosa que ens 

preocupa molt, i quan farem, doncs, la llista 

d’intervencions, la cartera de serveis veurem que 

efectivament potser una part de l’activitat que 

s’escapa a fora, la podrem recuperar i serà millor 

atenció a nivell, doncs, del país. Que hi ha molta, 

efectivament part d’activitat de cirurgia ortopèdica i 

traumatologia que se’n va a fora, doncs, del país. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili:   

Sí, moltes gràcies. 

Bé, quan demanava les explicacions no volia 

forçosament explicacions tècniques, només coses que 

les poguéssim entendre el comú dels mortals, diria jo, 

no! 

Però escoltant les explicacions de la Sra. ministra, 

entenc que la polivalència de la qual parlava el 

director de l’hospital el Sr. Burgués, feia referència 

únicament al treball en equip. És això el que vostè 

m’està dient? 

I només aprofito, perquè ja sé que fa molta estona 

que estem parlant d’això, és que hi havia una part a 

la meva pregunta inicial que feia referència a les 

guàrdies i que tampoc m’ha respost. I per tant, si em 

pot explicar una mica com funcionen ara les 

guàrdies, també li agrairia. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez:  

Miri, jo crec que justament està... no li hem encara 

respost però penso que és imminent, perquè sempre 

m’agrada, quan a més a més hi ha una intervenció 

prevista i una pregunta, doncs, en sessió de 

preguntes al Parlament, ho tractem tot de manera 

conjunta. I de la mateixa manera que li he dit abans 

que no li enviarem un planning així de curt, imagini, 

10 anys ha demanat el planning de guàrdies dels 10 

anys. 

Evidentment que respondrem a aquesta pregunta, 

però ho posarem, doncs, en un context. Fer guàrdies, 

doncs, a nivell de l’hospital, i en particular és un 

tema molt interessant perquè és importantíssim, i 

aquí quasi bé em disculparan, sóc ministra però 

presidenta del Consell Directiu del SAAS, i com a 

presidenta del Consell Directiu del SAAS amb el 

director general del Servei Andorrà d’Atenció 

Sanitària, ens preocupem particularment dels caps 

de setmana tenir lligat, doncs, el programa de 

guàrdies. Perquè és un moment inclús, dintre de la 

guàrdia, localitzable, in situ, durant la setmana, els 
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caps de setmana, que sempre són específics. Tot això 

quedarà ben detallat. I penso que serà important. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí, moltes gràcies. 

Bé, no sé, em sorprèn molt la contesta de la Sra. 

ministra, perquè aquesta pregunta sí que feia part de 

la pregunta inicial. No cal que entrem aquí en massa 

precisions, però explicar-nos una mica de manera 

senzilla i entenedora com estan funcionant les 

guàrdies, crec que la població es mereixeria que se’ls 

hi expliqués. 

A més a més, vostè mateixa ha dit, vostè o el 

director de l’hospital, ara mateix no ho sé, que el 

servei de traumatologia és un servei molt important. 

Som un país de neu en el qual, evidentment tots els 

serveis de l’hospital són importants, però amb aquest 

a més a més ens hi juguem també una imatge de país. 

És a dir, un turista que ve aquí i que es fa mal i que si 

no rep el tracte adequat, doncs, pot ser un problema. 

I en això no dic que sigui el cas. L’única cosa és que 

la nostra preocupació, justament, és que no ho sigui. 

Per tant, jo voldria que si us plau, que se m’expliqués 

de manera entenedora, sense que sigui molt llarg ni 

molt complicat, com estan funcionant ara les 

guàrdies d’aquest servei. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez:  

Miri Sra. Rosa Gili, primer de tot, el que ha dit sobre 

que som un país de neu, evidentment de muntanya, 

és per això que des de fa molts anys, i quan ja es va 

fer el Pla estratègic salut, i probablement molt abans, 

inclús en els anys 90, li puc dir que ja en els anys 90, 

Govern, la conselleria, a l’època, la direcció general 

del Servei Andorrà d’Atenció Sanitària, ja es 

preocupava, a més a més conduint el projecte de nou 

hospital, de dir tot és important en un hospital, i en 

l’únic hospital públic. 

Però és veritat que segons quina anàlisi que fas de 

país, hi ha dos pols de referència particularment 

importants, i un d’ells el de traumatologia, cirurgia, 

ortopèdia i traumatologia. 

En quant a les guàrdies, sí, hi ha moltes coses a dir. 

Que de la plantilla de traumatòlegs que tenim n’hi 

ha, per exemple, dels 10 n’hi havia 5 que feien 

guàrdies, d’altres que no fan guàrdies per motius 

diferents. Que una guàrdia pot ser localitzable o pot 

ser in situ, que una guàrdia és 24 hores sobre 24. 

Que una guàrdia pot significar que no únicament et 

quedes localitzable o in situ i esperes, esperes que et 

vinguin els problemes, és anar a tots els serveis, 

relacionar-se a partir d’urgències, relacionar-se amb 

els serveis. Són moltíssimes coses. I treballar en 

equip no únicament amb 3 metges, però amb els 

diferents col·lectius. 

Doncs, no es preocupi que ja li farem un 

recapitulatiu al mateix temps que respondrem a la 

pregunta escrita sobre les guàrdies, que jo mateixa 

dic les guàrdies, perquè així no únicament us 

donarem un plàning des dels 10 darrers anys, on es 

veurà tota la planificació, però hi ha d’altres 

preguntes que van conjuntament, ja us ho dic, amb 

acord de Govern lliuraré la informació la més àmplia 

possible. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Hauríem d’anar tancant aquest debat Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Només és una petita cosa. És a dir, la Sra. ministra 

ens ha dit que dels 10 traumatòlegs que hi havia, 5 

feien guàrdies. Tinc entès que aquests 2 metges 

acomiadats eren 2 dels 5 que feien les guàrdies. M’ho 

pot confirmar si us plau la Sra. ministra? 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez:  

Gràcies Sr. síndic. 

Resulta que dos dels que hem acomiadat, un feia 

guàrdies però l’altre no feia guàrdies. No les feia al 

Principat, però les feia molt a prop del Principat 

d’Andorra. 

Gràcies. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Xavier Montané. 

El Sr. Xavier Montané:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, jo no li demano un detall de les guàrdies, perquè 

entenc que la feina es fa. L’únic neguit que tinc és si 

amb la nova reestructuració o amb l’estructura 

actual del COT, si en el servei de guàrdies, doncs, es 

detecta alguna deficiència, o aquest servei està 

completament cobert? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez:  

Sr. conseller Xavier Montané, li puc dir que la noció 

de guàrdia en una missió de servei públic d’un 

hospital públic, i no únicament d’hospitals públics, 

de tots els hospitals o clíniques que participen en un 

servei públic hospitalari, és vital. La guàrdia s’ha 

d’assegurar 24 hores sobre 24. L’única cosa que 

poden haver-hi guàrdies localitzables o guàrdies in 

situ. Però no es pot pensar que no garantim un 

sistema de guàrdies. Això és sinònim d’una missió de 

servei públic. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna repregunta... 

Sr. Montané. 

El Sr. Xavier Montané: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, després de la resposta que m’ha donat la Sra. 

ministra, el que podem dir és que el fet d’acomiadar 

aquests dos professionals, no ha minvat la qualitat 

del servei del COT ni del servei de guàrdies. Entenc 

que és això, veritat? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. conseller Xavier Montané, no, evidentment 

estem garantint tota la continuïtat, i fa part de la 

continuïtat assistencial el sistema de guàrdies. Quant 

a la qualitat assistencial, només hi ha un objectiu, 

millorar-la, objectivar-la amb indicadors de qualitat. 

I li puc dir, justament que el nou cap d’equip que 

s’incorporarà la setmana propera és un dels punts 

importants. 

I ja ho he dit, i ho demano, i demano tot el 

recolzament del Parlament perquè tots fem que 

aquest hospital pugui, en el seu temps, però al més 

ràpidament possible, tot i respectant les servituds 

que això suposa, acreditar aquest hospital. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Si no hi ha més repreguntes, passem a la darrera de 

les preguntes presentades. 

7. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. David Rios Rius, 

president del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 28 

d’octubre del 2013, relativa al tancament de 

l’empresa Ordino Studios. 

Fou registrada amb el número 862, i s’ha publicat en 

elk Butlletí número 55/2013, del 28 d’octubre. 

Exposa la pregunta el Sr. David Rios Rius. 

El Sr. David Rios:  

Gràcies Sr. síndic. 

El divendres passat, 25 d’octubre, els mitjans de 

comunicació es van fer ressò del tancament de 

l’empresa Ordino Studios, que deixa 35 persones 

sense feina. Vista la implicació que ha tingut el 

Govern en la promoció d’aquesta empresa es 

pregunta: 

Ens pot explicar el Govern quines són i han estat les 

relacions entre Ordino Studios i Govern i quines són 

les accions que pensa emprendre en base al 

tancament de l’empresa? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 
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Respon pel Govern el ministre Sr. Jordi Cinca. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Gràcies Sr. síndic. 

Les relacions entre la societat Produccions i Serveis 

Audiovisuals del Pirineu SL i el Govern d’Andorra 

tenen dos orígens. D’una banda, l’estrictament 

administrativa que el Govern d’Andorra té en 

qualsevol societat constituïda al Principat i que 

desenvolupi activitat mercantil. En aquest sentit, cal 

dir que l’esmentada societat està inscrita al registre 

de societats des del juliol de l’any 2008 i està inscrita 

al Registre de Comerç des del més d’agost del mateix 

any. I d’una altra banda, té una relació circumscrita 

al fet que aquesta societat és beneficiària del 

programa destinat a finançament privilegiat 

d’empreses i negocis de nova creació, innovació, 

reconversió i projectes emprenedors. Concretament 

ho és en tres operacions de 250.000 euros cada una 

d’elles concedides concretament el 28 de setembre 

del 2011, el 7 de febrer del 2012 i el 4 de juliol del 

2012. 

Per tant, en tots els casos o com passa en tots els 

casos de persones físiques o jurídiques beneficiàries 

d’aquest programa, es tracta d’una relació a través de 

la Comissió Mixta prevista en el propi decret que 

regula aquests ajuts i a través de l’ADI, i està 

vinculada a l’anàlisi, a la concessió i al seguiment 

d’aquestes operacions. 

Pel que fa a la segona part de la seva pregunta, el 

Govern, i per tant, a les accions a emprendre un cop 

produït el tancament de l’empresa i dins, una vegada 

més, de l’àmbit del programa de finançament 

privilegiat, el Govern a mesura que li executin els 

avals procedirà a presentar una demanda civil per 

reclamació de quantitat i, d’altra banda, així que 

sigui notificada formalment la fallida, el Govern 

posarà també en coneixement de l’administrador 

judicial els deutes de la societat vers el Govern per 

tal de poder passar a formar part de la massa de 

creditors. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller David Rios, teniu la paraula. 

El Sr. David Rios:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, abans que res el nostre grup parlamentari voldria 

deixar una qüestió molt clara. 

Referent al programa de finançament privilegiat 

d’empreses i negocis de nova creació, innovació, 

reconversió i projectes emprenedors, -que, de fet, va 

posar en marxa el govern socialdemòcrata al 2010-, 

sobre aquest tipus de programes el nostre grup hi 

donem plenament suport. Entenem que Andorra 

necessita reactivació econòmica, necessita reactivar 

la seva economia i precisament aquest tipus de 

programes són els que ajuden precisament a fer això, 

a crear llocs de treball, a crear empreses amb futur i, 

precisament a diversificar la nostra economia. 

Per tant, aquí el que no posarem en dubte aquesta 

tarda és que un programa d’aquest estil estigui 

desenvolupat pel Govern, i esperem que sigui un 

programa que pugui gaudir amb unes condicions 

determinades del màxim d’extensió en el temps 

possible, i el màxim de suport als nous empresaris i a 

empreses innovadores que es puguin implementar al 

país o que sorgeixin dels propis empresaris 

andorrans. 

Bé, dit això el que hauria de començar dient és que 

sembla que sigui aquesta història d’Ordino Studios 

doncs, sembla que sigui una història d’una 

imprudència en tota regla. És una notícia que ha 

provocat realment una gran decepció. És a dir, la 

manera de com s’havia promocionat aquesta 

empresa i la manera de com s’havia publicitat, 

generava una sensació de què tot el projecte 

d’inversió estrangera anava realment molt bé i que 

tenia molt futur. A dia d’avui, el projecte d’inversió 

estrangera està molt tocat, potser injustament, però 

en base amb el que ha passat amb Ordino Studios 

està molt tocat. Entenem que ara és el moment en 

què el Govern actuï per restaurar la confiança en 

aquest sentit perquè avalar amb 750.000 euros una 

persona que té causes judicials a Catalunya des de 

l’any 2000, realment posa en dubte tot el procés de 

suport a la inversió estrangera. 

Jo diria que això és una història d’errors 

monumentals que s’han conjecturat en forma de 

tempesta perfecta. Hi ha errors de Govern, hi ha 

errors de l’ADI, hi ha errors de la Comissió Mixta en 

la valoració de projectes, apareixen errors en el 

Departament de la CASS... perdó, de Treball, 

apareixen errors a la CASS. En tant que 

pràcticament molts dels departaments clau en el 

tema de l’obertura econòmica de Govern, estan 

afectats d’una manera o d’una altra, cosa que fa que 

evidentment resulti preocupant que no hi hagi una 

coordinació liderada per una Secretaria d’Estat que 

estem pagant entre tots per la diversificació 

econòmica, que faci que aquests departaments 

estiguin coordinats i treballin conjuntament. Fins 

aquí la part tècnica. 
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De la part una mica més crítica, jo li podria dir que 

el que ha passat amb Ordino Studios és una 

autèntica vergonya, i perdoni que m’expressi en 

aquest sentit però, quan estem reclamant a persones 

que no arriben a final de mes que per demanar un 

ajut social han de presentar papers, i papers, i papers, 

i papers... i moltes vegades no se’ls hi atorga aquesta 

ajuda social, que estem parlant, de vegades, de 

minúcies doncs, sembla increïble que en aquest cas 

s’hagi avalat un projecte de 750.000 euros que s’ha 

esfumat després d’aquesta manera. 

Per tant, jo acabo la meva intervenció ara per ara. 

El que ens preocupa és com resoldrà el Govern 

aquesta situació? Ens preocupa si podrà recuperar o 

no aquests 750.000 euros? I sobretot ens preocupa la 

continuïtat del projecte d’avals i de finançament 

privilegiat per a empreses i negocis de nova creació, 

innovació, reconversió i projectes d’emprenedors. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre, per la dúplica. 

El Sr. Jordi Cinca:  

Moltes gràcies Sr. síndic. 

Realment he de reconèixer Sr. Rios que no és fàcil 

donar-li resposta perquè ha aconseguit fer aquí un 

popurri de qüestions, no totes elles, -o diria que la 

majoria- no vinculades a la pregunta, però en tot cas 

intentaré anar donant i desgranant les seves 

valoracions. 

Ens començava parlant d’imprudència i decepció al 

tomb de l’obertura i vinculant l’obertura a aquest 

propi projecte. Només recordar-li, i li he dit a la 

primera resposta, que aquesta és una societat 

constituïda a Andorra des de l’any 2008, no pas a 

l’any 2011 ni a l’any 2012. És una societat que ja 

tenia una activitat i que efectivament fruit de voler 

ampliar aquesta activitat i fruit de projectes doncs, 

que va tenir ocasió de contractar, es va acollir als 

programes d’ajut o de finançament privilegiat. No 

acabo de veure el vincle entre una cosa i l’altra. 

Suposo que aquest vincle vostè el busca en el fet de 

què efectivament aquesta empresa desenvolupa la 

seva activitat amb un dels tres sectors que des de 

l’obertura s’han volgut, o s’han referenciat amb més 

potencial com és el de les noves tecnologies i tot el 

vinculat a les “tics”. Si és des d’aquesta vessant 

doncs, efectivament és un projecte que podia ser 

emblemàtic però que en cap cas pot posar en dubte 

l’obertura. Més endavant i possiblement amb les 

seves repreguntes tindran temps d’entrar-hi amb més 

detall i si més no el meu company ministre 

d’Economia segur que ho podrà abundar amb molta 

més profunditat que jo mateix però difícilment hem 

de vincular una cosa amb l’altra quan sabem que 

estem al tomb de cinc-centes demandes de noves 

societats, de regularització de situacions que 

històricament s’havien anat enquistant a Andorra 

malauradament, i de noves inversions que avui per 

avui doncs, moltes d’aquestes demandes ja han estat 

decretades favorablement i que moltes d’elles ja són 

una realitat i estan creant llocs de treball. 

Per tant, l’obertura té el seu camí i dins d’aquesta 

obertura com és normal en el món empresarial, hi 

haurà projectes que tiraran endavant, n‘hi haurà 

d’altres que tiraran amb menys èxit, i n’hi haurà 

d’altres que acabaran tancant. Però aquesta és la 

dinàmica empresarial i, per tant, res té a veure una 

qüestió amb l’altra. 

També ens feia un al·legat a favor del programa... 

Permeti’m aquí que coincideixi plenament amb 

vostè. Crec que va ser un encert per part del Govern 

anterior, del Govern socialdemòcrata, tirar endavant 

aquest programa. Penso que d’aquesta bona 

iniciativa el que n’hem de fer és anar-ne aprenent i 

l’hem d’anar perfeccionant, i és normal. El propi 

decret ho explicava en la seva exposició de motius: 

era la primera vegada que a Andorra es tirava 

endavant un projecte d’aquesta naturalesa i, per 

tant, cal perfeccionar-lo perquè s’ha demostrat que a 

la pràctica hi havia qüestions de tancar més bé. Un 

exemple de les coses que calia tancar més bé és que 

era un programa molt obert, és a dir, permetia 

finançar al cent per cent nous projectes i, per tant, 

que algú amb una bona idea, amb una bona 

predisposició, però sense arriscar-hi res pogués tenir 

el cent per cent del finançament avalat per l’Estat. I 

això és una qüestió que calia anar tancant i calia 

anar ajustant com es fa amb la majoria de programes 

d’aquesta naturalesa arreu, diguem-ho així, del món 

desenvolupat occidental. 

És una de les qüestions que precisament hem 

corregit a través del decret amb el que hem donat, i 

aquí anava la continuïtat a la iniciativa que va 

prendre el Govern Socialdemòcrata. Vostè sap que al 

març del 2013, doncs, hem renovat aquest programa 

i l’hem intentat, -a partir de l’experiència recollida 

amb els dos primers anys d’aplicació... o amb els tres 

primers anys d’aplicació-, l’hem procurat millorar, 

acotar més i intentar protegir més, aquest esforç que 

fa l’Estat doncs, ajudant a aquests nous projectes i 

fent que d’una banda el Govern pugui tenir més 

garanties per cobrir-se en el supòsit de què aquests 

projectes acabin tenint un fracàs i, a l’hora de tenir 

més garanties, també garantint que hi hagi un mínim 
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d’aportació per part del promotor del projecte de 

manera que parlant de manera molt popular tothom 

si estigui jugant alguna cosa no només l’Estat. 

També ens ha fet tota una dissertació ... 

El Sr. síndic general: 

Hauria d’anar acabant si us plau... 

El Sr. Jordi Cinca: 

...acabo de seguida Sr. síndic. 

... sobre el fet que tenim una Secretaria d’Estat que 

paguem entre tots. Efectivament, la paguem entre 

tots com totes les secretaries d’estat i com els salaris 

de tots els que estem aquí, -només faltaria-, estem 

parlant de servei públic i efectivament el paguem 

entre tots i el que hem de desitjar és que es faci de la 

millor manera possible la feina. Entenc que no 

voldria pas vostè amb la seva afirmació pretendre 

que la Secretaria d’Estat es pagués des de fora del 

pressupost públic. Efectivament, es paga des d’allà i, 

a més a més, li puc dir que des del Govern estem 

molt contents de la feina que fa el secretari d’Estat i 

de la que fa la secretaris d’Estat i no tingui cap dubte 

que continuarà fent-la. 

Gracies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem en el torn de repreguntes. 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios:  

Bé, lamento que el ministre s’hagi, -clar estem 

limitats en el temps-, això ho entenc però lamento 

que s’hagi esplaiat tant explicant els projecte i tan 

poc explicant el que ha passat realment amb el tema 

d’Ordino Studios. Però bé, ara amb les preguntes 

intentarem aclarir una mica quina ha estat la 

successió dels esdeveniments de tot plegat. És a dir, 

vostè ens ha explicat que el setembre del 2011 

s’avalen 250 mil euros, el febrer del 2012, s’avalen 

250 mil euros més, el juliol del 2012 se l’hi donen 

250 mil euros i després el Club Piolet injecta 235 mil 

euros més a Ordino Studios. Està clar que per fer un 

retorn de la feina però són 235 mil euros més, 

pràcticament un milió d’euros ingressats o com a 

mínim amb la fórmula de l’ingrés i amb la fórmula de 

l’aval.  

A mi m’agradaria saber en quin moment el Govern 

es planteja de dir que ja n’hi ha prou, que això s’ha 

acabat i que no pot continuar avalant a aquesta 

empresa? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gracies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca:  

Gracies Sr. síndic. 

Efectivament com vostè diu, ja li he dit que ens ha 

fet una exposició tan extensa que mereixia ser 

contestada àmpliament, les limitacions de temps 

limiten també aquestes respostes. Encara m’he deixat 

una qüestió que espero poder replicar-li més 

endavant perquè em sembla de mal gust i de certa 

demagògia posar al mateix sac de la promoció de les 

empreses i dels programes que dic, encertadament va 

fer el Govern Socialdemòcrata, posar-les al mateix 

sac de les ajudes socials. Em sembla absolutament 

desafortunat i impropi de l’assemblea a la que estem 

aquí honorant.  

En qualsevol cas, efectivament, hi ha tres 

operacions, no es dóna res. El projecte funciona a 

través d’avals i, per tant, el que fa l’empresa que es 

beneficia d’aquest programa és anar a contractar un 

préstec a una entitat bancària del país, la qual 

operació és avalada pel Govern i en el supòsit de que 

aquesta operació entri en dificultats, un cop s’han 

produït sis quotes impagades, doncs l’entitat 

bancària, tal com preveu el contracte que va signar 

amb el Govern pot demanar l’execució de la meitat 

del préstec. I en el supòsit de què es mantingui 

aquesta situació d’impagament, passats tres mesos 

més es pot demanar el 50% restant. Així és com 

funciona no es que es donin els diners. I en aquest 

cas es van donar suport a tres operacions, que dues 

tenen un vincle. La primera és absolutament d’una 

naturalesa diferent. El primer dels préstecs, el primer 

dels préstecs que li he comentat, té la seva 

naturalesa en la creació pròpiament d’aquesta 

empresa de prestació de serveis audiovisuals d’àmbit 

divers, i és per tant, una ajuda circumscrita en la 

creació d’una nova activitat. Els altres dos estan 

vinculats a un projecte concret, fruit del contracte 

que va obtenir aquesta empresa per la producció de 

tres capítols d’una sèrie internacionalment coneguda 

en aquest cas “stargates”, per fer jocs per dispositius 

mòbils, -els hem d’analitzar de perspectives diferents. 

Això és el que està circumscrit en el projecte 

d’ajudes, res a veure amb el que vostè hàbilment a 

intentat introduir en relació al Club Piolet. El Club 

Piolet senzillament és un contracte de prestació de 
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serveis que està acotat en el temps, que vencia el 31 

d’octubre de l’any 2013, per al qual la Ràdio i 

Televisió d’Andorra ha obtingut uns serveis en 

relació al preu que va pactar per obtenir aquests 

serveis i, res a veure doncs amb el projecte o amb el 

programa d’ajut a les empreses innovadores o de 

nova creació. 

Gracies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gracies. 

Sr. conseller. 

El Sr. David Rios: 

És que lamento dir que no m’ha respost a la 

pregunta. Jo tinc una bateria de preguntes aquí, i em 

sembla que acabarem molt tard perquè no hem 

respon a la pregunta el Sr. ministre. 

A banda, de que... permeti’m dir-li que el tema de les 

ajudes socials i els avals per mi és el mateix, és una 

sol·licitud que es fa a l’Administració. En un cas es fa 

una sol·licitud amb una demanda d’informació i unes 

necessitats, -ja tothom ho coneix-, i en canvi l’altra 

sembla que ha sigut aquí presentar els quatre papers 

o els quatre pressupostos, i se li ha anat donant fins 

que s’ha vist que no hi havia volta enrere. 

Torno a repetir la meva pregunta: 

En quin moment el Govern decideix no seguir 

atorgant avals a Ordino Studios? 

Gracies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gracies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca:  

Gracies Sr. síndic. 

Perdoni Sr. Rios, té tota la raó. No havia contestat 

amb concreció a aquesta pregunta i li faig tot seguit. 

Perquè hi hagués un moment de decisió de deixar de 

donar ajuts, hauríem hagut de tenir una sol·licitud 

expressa d’una nova demanda. Com a tal, no la vam 

tenir. És veritat però, que el promotor d’aquest 

projecte en un moment determinat, aquest estiu 

passat, per tant, ja amb el projecte en una situació 

més complexa, va demanar o va manifestar la seva 

intenció de demanar un nou ajut. I és veritat també 

que des de l’ADI se li va fer saber que mentre no hi 

hagués resultats més plausibles dels tres projectes o 

dels dos projectes que el Govern ja estava avalant, 

doncs, no procediria ni tan sols a estudiar aquest nou 

ajut però, insisteixo no va arribar ha estar 

pròpiament mai formalitzat, per tant, no hi ha una 

denegació explícita. Però, és veritat que el promotor 

en el seu moment va fer arribar la seva intenció de 

necessitar més ajuda o plantejar-se fer una nova 

demanda d’un nou ajut, que no li sabria quantificar 

si anava a ser de 250 mil euros o d’una altra 

quantitat, però en tot cas sí que hi havia aquesta 

intenció. Per tant, com que no es va formalitzar no, 

doncs, no vam arribar a denegar explícitament. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna repregunta... 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios: 

Gràcies Sr. síndic. 

Lligat amb això, és evident que a l’estiu del 2013, 

Govern ja tenia clar que aquí hi havia problemes. La 

meva pregunta seria en referència als treballadors. 

En quin moment Govern decideix, -si és que va 

decidir alguna cosa-, no permetre o no donar més 

permisos de treball a treballadors estrangers associats 

a aquesta empresa? 

Gracies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre, Xavier Espot, teniu la paraula. 

El Sr. Xavier Espot:  

Bé, sí.... la pregunta era exactament: a partir de quin 

moment el Govern va deixar de donar permisos de 

treball als treballadors d’Ordino Studios, és això? No 

sé si li contestaré adequadament a la seva pregunta 

però de fet no és que el Govern acordi deixar de 

donar permisos. El que sí que li puc dir és que fins el 

19 de setembre del 2013, no es va tenir coneixement 

d’una presumpta actuació irregular per part 

d’aquesta empresa i va ser llavors quan el Servei 

d’Inspecció de Treball juntament amb el Servei de 

Policia van procedir a efectuar una inspecció d’ofici 

per controlar les condicions d’immigració del 

personal de l’empresa. I en el decurs d’aquesta 

inspecció es van controlar onze treballadors en 

situació irregular, sis que estaven en tràmits de 

l’obtenció de l’autorització d’immigració i cinc que 

no eren titulars de cap autorització per treballar a 
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Andorra. També he de dir que en el decurs d’aquesta 

inspecció, cap dels nou treballadors que es prengué 

declaració va mencionar no percebre els salaris o 

percebre’ls en retard, i per tant, el Departament de 

Policia s’ha encarregat de la incoació del 

corresponent expedient sancionador per vulneració 

de la Llei qualificada d’immigració. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna pregunta més Sr. David Rios... 

El Sr. David Rios: 

Sí, en quin moment Govern demana control i 

supervisió extern al projecte? Ens consta de què en 

un moment donat intervé una persona, un auditor 

extern per supervisar el projecte, i voldria saber en 

quina data més o menys es va produir això? 

Gracies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gracies. 

Sr. Jordi Cinca. 

El Sr. Jordi Cinca:  

Gracies Sr. síndic. 

Tal i com li he dit fa un moment, en un moment 

determinat l’empresa, la gerència de l’empresa ens fa 

saber, doncs, que el Pla de negoci que en el seu 

moment va donar peu a que rebés les ajudes, doncs, 

anava en retard, tenia dificultats bàsicament de 

liquiditat, de tresoreria i que aquestes dificultats de 

tresoreria estaven clarament vinculades amb un 

retard en la producció dels capítols, dels jocs als 

quals m’he referit abans, i que aquest retard doncs, 

també, s’hi calia afegir un nivell de vendes inferior a 

l’esperat pel que feia al primer capítol que hi ha, si ja 

havia estat posat a la venda. Per tant, amb aquesta 

situació de dificultat, és quan se’ns fa avinent doncs 

la intenció de demanar més ajudes. En aquest 

moment el que fa el Govern és bàsicament 

manifestar-li doncs com li he dit abans, de què amb 

la situació en la qual es troba l’empresa, amb la 

situació de retard evident, en aquell pla de negoci 

que va permetre avaluar en el Comitè Mixt, de 
manera favorable la petició, doncs mentre no 

millorés, mentre no recuperés la senda marcada en 

aquell Pla de negoci, el Govern no podia ajudar més, 

i efectivament el que se li va és recomanar, doncs 

que es posés en mans de professionals, que 

bàsicament li avaluessin dues qüestions, que 

enteníem que eren un clar dèficit vista la informació 

que se’ns estava fent arribar. D’una banda, calia una 

millor gestió financera de la societat, la mancança de 

liquiditat n’era una evidència, i d’altra banda, calia 

que entengués i que pogués donar una explicació 

correcta, i sobretot posar-hi remei als problemes de 

comercialització que estava tenint al primer capítol, i 

per tant, se li va recomanar que es posés en mans de 

professionals de l’àmbit del màrqueting i de la gestió 

financera per redreçar l’empresa que té altres 

qualitats que són evidents, i és una gran qualitat 

tècnica, que tenia tècnics de primer nivell en l’àmbit 

de la programació, però que a la vista dels resultats 

que estava obtenint tenia mancances amb altres 

àrees de gestió, i el que es va fer, és recomanar-li 

doncs que busqués professionals en aquest sentit del 

màrqueting per comercialitzar millor el producte, i 

d’altra banda, el que és la gestió financera, perquè 

evidentment no era del tot acurada. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios:  

Gràcies Sr. síndic. 

Però no m’ha tornat a respondre a la pregunta 

perquè jo li demanava quan, en quin moment es 

demana control i suport visió extern del projecte? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca: 

No sóc capaç de dir-li la data exacta, però en tot cas 

estem parlant del segon trimestre de l’any 2013 

aproximadament. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta.... 

Sr. David Rios. 
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El Sr. David Rios:  

Bé, això m’ha servit per fer una fotografia 

cronològica dels esdeveniments, ara entraríem en un 

altre segon bloc de preguntes. 

Govern coneixia les causes judicials pendents del 

gerent d’Ordino Studios a Catalunya, una de les 

quals per extorsió? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Doncs no. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna repregunta... 

El Sr. David Rios: 

És ben bé sorprenent que després qualsevol tingui 

accés a aquesta informació d’una manera fàcil, i en 

canvi Govern no hagi tingut la cura d’haver fet el 

que tothom fa d’una manera ràpida i fàcil. 

Quin paper juga l’ADI i la secretaria d’Estat per la 

diversificació econòmica en el programa de 

finançament privilegiat, i concretament en el cas de 

l’expedient d’Ordino Studios, quin ha sigut el paper 

de l’ADI i de la secretaria d’Estat per la diversificació 

econòmica? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general. 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca:  

Bé, en relació just al comentari que feia el Sr. Rios a 

l’acabar la meva curta resposta, efectivament, 

després quasi sempre tot és fàcil, després sempre tot 

és fàcil. Abans no és tan fàcil, no és tan fàcil i 

efectivament doncs si una persona té una societat 

constituïda al país des de l’any 2008, una activitat 

legalment establerta i en el Principat d’Andorra no 

hi ha cap dificultat doncs entenc que la Comissió 

Mixta que va analitzar l’expedient doncs no es posés 

a fer investigacions sobre el passat d’aquesta persona. 

En tot cas, insisteixo, una persona que està establerta 

legalment al país i que ha passat els filtres per estar 

establerta legalment al país. I també recordo que la 

Comissió Mixta doncs té perfils ben diferents perquè 

està constituïda per la pròpia Cambra de Comerç, 

per l’Associació de Bancs d’Andorra, per la pròpia 

societat ADI, i a més a més per dos membres de 

Govern, no! En aquest cas normalment dos 

funcionaris o alts funcionaris del Ministeri 

d’Economia i un altre del Ministeri de Finances. Per 

tant, efectivament, a pilota passada sempre és tot 

relativament senzill. 

Quin paper juga l’ADI? Doncs li acabo de dir, l’ADI 

forma part de la Comissió que acaba avaluant els 

projectes, i a més a més, l’ADI, com vostè sap, té 

altres papers en tot el procés d’obertura. Bàsicament 

el de ser un organisme d’acollida de possibles 

inversors, un organisme d’acompanyament 

d’empresaris andorrans que vulguin anar cap a fora. 

De fet, aquests darrers mesos, com vostè sap, s’han 

fet diverses missions fora d’Andorra de delegacions 

d’empresaris andorrans, i d’altra banda, doncs també 

té un paper cada vegada més proactiu en la recerca 

de projectes de certa ja envergadura, que 

requereixen doncs que Andorra sigui coneguda com 

a lloc d’acollida per inversions perquè no hem 

d’oblidar avui en dia, molts països del món busquen 

tenir inversions, busquen tenir capital que ajudi a 

reactivar la seva economia, i per tant, estem en un 

món competitiu i necessitem un organisme que vagi 

a presentar quina és l’oferta d’Andorra, quins són els 

actius d’Andorra, per què ha de ser interessant venir 

a invertir a Andorra, i l’ADI també ha fet un paper 

en aquest àmbit. Per tant, aquest és el paper que fa 

l’ADI en relació a aquest projecte d’Ordino Studios, 

i en qualsevol altre, que és el d’acompanyar en 

aquest procés. Però en el cas concret d’Ordino 

Studios el paper de l’ADI doncs ha sigut, com li deia 

abans, i el del conjunt de la Comissió, primer 

analitzar els projectes, segona, fer-ne un seguiment. 

Primer analitzar-los, després concedir-los i després 

fer-ne un seguiment, un seguiment especialment 

intens a partir del juny de l’any 2012. Per què 

intensos a partir, o més intensos a partir del juny de 

l’any 2012.... 

El Sr. síndic general: 

Hauria d’anar acabant, si us plau.... 

El Sr. Jordi Cinca: 

...doncs acabo de seguida Sr. síndic, doncs perquè al 

juny de l’any 2012 el Govern d’Andorra signa a 

través del Ministeri de Finances un conveni amb el 

propi ADI per enfortir, per reforçar el que és el 
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seguiment de totes les operacions que tenen, o totes 

les empreses que tenen concedides operacions de 

finançament privilegiat. A què respon aquest 

contracte entre el Ministeri de Finances i l’ADI? 

Doncs senzillament, que abans li deia, el decret 

inicial sortint d’una molt bona idea, no preveia els 

mecanismes de control de manera suficientment 

explícita, i a mesura doncs que vam anar veient com 

funcionava el decret del 2010, vam creure oportú 

crear protocols i estructures que permetessin un 

control des de l’Administració pública d’aquests 

projectes. Cosa que insisteixo, doncs inicialment no 

estava previst, doncs perquè estàvem parlant d’un 

projecte molt novador.  

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna repregunta més... 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios:  

Sí, miri la següent pregunta no es pensi que m’és 

agradable de fer-la, però crec que tinc l’obligació de 

fer-la perquè vist la cadena d’errors i la cadena de 

manca de supervisió de control en tot el procés, i de 

persones clau en determinar que això no hagués 

hagut de passar, pensa el Govern que algun alt 

responsable involucrat en aquest afer hauria de 

dimitir o hauria de tenir responsabilitats? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Jordi Cinca. 

El Sr Jordi Cinca: 

Si el Govern pensés que algun alt responsable com 

vostè diu tingués de dimitir, no tingui cap dubte que 

ja hauria dimitit. I si pensés que algú de 

responsabilitats en el sentit que vostè vol donar-li a 

aquesta paraula, doncs el Govern si no hagués 

dimitit, doncs l’hauria fet fora. Com que no s’ha 

donat cap de les dues circumstàncies la resposta és 

no. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

El Sr. David Rios:  

Sí ara li voldria demanar sobre el tema del Club 

Piolet. L’adjudicació directíssima, encara que legal 

però difícilment justificable èticament del Club 

Piolet de la televisió a Ordino Studios, va ser una 

maniobra per salvar Ordino Studios? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Penso que és una pregunta que estem quasi al límit 

de la seva conveniència. No sé si el ministre vol 

respondre alguna cosa o no... 

El Sr. Jordi Cinca: 

Estic d’acord amb vostè, és una pregunta que em 

sembla fora del context de la qüestió que avui ens 

motiva, però miri com que ja em conec el per cal, si 

no contestés segurament donaríem peu a què encara 

féssim més enrenou i encara es busquessin més tres 

peus al gat no! Per tant, encantat respondré a la 

pregunta que fa el Sr. Rios. 

Miri, adjudicació directíssima. No sé si s’ha de dir 

així, diria que aquest terme no deu ser l’apropiat ni el 

més legal, ni establert en cap llei ni en cap 

reglament. En tot cas el que li puc dir és que és una 

adjudicació feta des de l’absoluta legalitat, i no 

només feta des de l’absoluta legalitat sinó feta amb 

absolut mimetisme en relació a totes les 

adjudicacions que ha fet RTVA des de que va ser 

constituïda com a societat anònima, inclosos per 

cert, els dos anys en què vostè va governar. És així, 

no hi puc fer més, és així. Per tant, doncs podem 

valorar si a partir d’ara hem fer que les societats 

anònimes, ni que siguin de capital públic, han de 

procedir de manera diferent, podem canviar la Llei, 

però en tot cas, s’ha fet així fins ara perquè és 

legalment correcte, i sobretot perquè també entenc, i 

ja vull reconèixer aquí Srs. i Sres. consellers que no 

hi entenc gran cosa de televisió, doncs que la pròpia 

naturalesa de les contractacions dificulta segons quin 

tipus de contracte, de concurs, perdó. Però en tot 

cas, s’ha fet com està previst a la Llei, i com s’ha fet 

sempre des de RTVA. 

És una contractació vinculada a les dificultats de 

l’empresa? Doncs, no, no té res a veure, és una 

contractació com ja es va explicar en el seu moment 

per part de la direcció de RTVA vinculada a la 

voluntat d’anar aprimant l’estructura de la pròpia 

RTVA, i d’externalitzar alguns serveis que la 

direcció de RTVA, i per tant també el Govern 

d’Andorra entén que són externalitzables i que li 

donen més flexibilitat als continguts i al servei que es 

dóna des de RTVA.  
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Hem explicat en moltes ocasions, jo mateix ho he fet 

al defensar el pressupost, que una cosa és el 

convenciment del Govern d’Andorra que hem de 

continuar tenint una ràdio i televisió pública, que fa 

un paper fonamental en defensa de la nostra cultura 

i de la nostra llengua, i una altra cosa és que hem de 

mirar de què tingui mecanismes de gestió el més 

flexibles possible i el més adaptats a les situacions 

econòmiques que estem vivint. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Voldria fer, si em permeten, una reflexió. Hi ha un 

altre mecanisme de control que és la demanda de 

compareixença pública. Ho dic perquè hi ha un 

termini de temps per a cada una de les preguntes, i 

estem intentant des de l’inici de la legislatura donar 

un cert marge, però hauríem de mirar de què no ens 

acabem desbordant. 

Teniu la paraula per fer la repregunta. 

El Sr. David Rios:  

Jo de fet per fer la pregunta m’hi estic ben poc. Si la 

resposta s’allarga molt jo no tinc cap manera de 

controlar la resposta, però estic d’acord amb el Sr. 

síndic.  

De fet, faré les dos últimes preguntes totes en una, i 

així doncs jo ja ho donaré per conclòs, a menys que 

hi hagi alguna qüestió a destacar finalment. 

Jo li demanaria al ministre que sincerament ens 

digués quina possibilitat hi ha de recuperar els 

750.000 euros avalats pel Govern o no pagar-los, no 

acabant-los pagant, o part d’aquests 750.000 euros? I 

després finalment dir si, vistes les irregularitats a 

nivell de cotitzacions de la CASS, de tenir 

treballadors no declarats, etc., si s’ha traslladat 

l’expedient al Fiscal General? 

Gràcies Sr síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Gràcies. 

No sé si fer dos preguntes vol dir que tinc el doble de 

temps, però en tot cas, i espero que no fos una 

juguesca del Sr. Rios perquè encara tingués de 

respondre més concisament, bé! 

Bromes a part, miri vostè ho sap perfectament, a 

hores d’ara, quan la fallida, de fet encara no ens ha 

estat formalment notificada, i quan encara no hem 

tingut la possibilitat de què faci feina a 

l’Administració l’administrador judicial, es fa molt 

difícil de valorar quina capacitat hi haurà de 

recuperar per part de tota la massa de creditors 

doncs, les quantitats endeutades. És difícil ara per 

ara de dir. Em permeto intuir que serà difícil 

recuperar una quantitat significativa d’aquests 

750.000 euros, a hores d’ara penso. Però en tot cas 

esperem a què es faci una valoració de quins són els 

actius de l’empresa, i veiem quines són les 

possibilitats. En tot cas, el que li puc assegurar és que 

el Govern d’Andorra farà tot el possible per 

recuperar els diners, un cop hagi estat executat en 

els avals, que encara no és la circumstància. Això 

d’una banda. 

Pel que fa al fet d’anar o no a la Fiscalia. Tot això és 

molt recent, vostè ens parla de les irregularitats de la 

CASS i de les irregularitats en el Ministeri de Treball 

i a nivell d’immigració, i aquí estem en l’àmbit 

administratiu, i per tant s’han obert els expedients 

necessaris i doncs això segueix el seu curs, com vostè 

es pot imaginar, i no en tingui cap dubte que seguirà 

el seu curs fins al final. 

Per valorar si hem d’anar o no a la Fiscalia. Doncs el 

que hem de fer és acabar de tenir un coneixement 

més aprofundit de tot el que ha passat aquests 

darrers mesos i veure si hi ha algun indici de 

comportament punible penalment parlant per part 

de la gerència d’aquesta societat. I en el supòsit que 

hi sigui, no en tingui cap dubte, com ja ha demostrat 

aquest Govern en diverses ocasions, que si cal 

anirem a la Fiscalia perquè és la nostra obligació en 

defensa dels interessos públics. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna repregunta.... 

Si no hi ha més repreguntes, i no havent-hi més 

punts a l’ordre del dia, s’aixeca la sessió. 

(Són les 18.38h) 

 



 

 

Llistat de preguntes al Govern amb resposta oral 

disponibles per a la sessió del dia 7 de novembre 

del 2013 

1. Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany, 

president del Grup Parlamentari Mixt, per escrit de 

data 4 de novembre del 2013, relativa a la 

hipotètica possibilitat que es plantegi demanar 

l’opinió de l’Estat del Vaticà sobre eventuals 

iniciatives legislatives de la competència del 

Consell General, (Reg. Núm. 888). 

2. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

per la M. I. Sra. Sílvia Eloïsa Bonet Perot, consellera 

general del Grup Parlamentari Mixt, per escrit de 

data 28 d’octubre del 2013, relativa a la decisió del 

Ministeri de Salut i Benestar d’eliminar l’atenció 

psicològica a les dones víctimes de violència de 

gènere, (Reg. Núm. 856). 

3. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

per la M. I. Sra. Rosa Gili Casals, consellera general 

del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 28 d’octubre del 2013, relativa a la supressió 

de l’assistència psicològica a les víctimes de 

violència de gènere, (Reg. Núm. 858). 

4. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

pel M. I. Sr. David Rios Rius, president del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de data 28 

d’octubre del 2013, relativa al Projecte de llei del 

comerç electrònic, (Reg. Núm. 859). 

5. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

pel M. I. Sr. David Rios Rius, president del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de data 28 

d’octubre del 2013, relativa al patrocini d’Andorra 

Turisme a l’Stade Toulousain, (Reg. Núm. 860). 

6. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

per la M. I. Sra. Rosa Gili Casals, consellera general 

del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 28 d’octubre del 2013, relativa a 

l’acomiadament de dos traumatòlegs dins del 

projecte de reestructuració del servei de 

traumatologia de l’hospital, (Reg. Núm. 861). 

7. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

pel M. I. Sr. David Rios Rius, president del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de data 28 

d’octubre del 2013, relativa al tancament de 

l’empresa Ordino Studios, (Reg. Núm. 862). 
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